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Urejuje uredniški odbor: Cvel
bar Stanko, Kozole Drago, Rački 
Viktor, Vračun Viljem, Gec Rado, 
Gerhard Jože.

Odgovorni urednik: Gerhard Jože.
Uredništvo in uprava: Steklarna 

Hrastnik. — Izhaja stalno na 8 
straneh vsakega 5. v mesecu. — 
Naslov: »Steklar« glasilo kolekti
va Steklarne Hrastnik, tel. št. 
81-622 — interno 19. — Tisk in 
klišeji GP »Celjski tisk« Celje.

Kako se prilagoditi tržišču?
Vse bolj, ko se približujemo 

stabilnim  odnosom na našem t r 
žišču, se gospodarskim organiza
cijam  nalagajo nove naloge, ki 
jih  dosedaj nismo bili vajeni.
Gre za problem , kalko se uspešno 
prilagoditi tržni situaciji, nuditi 
tako blago po obliki, asortim anu, 
kvaliteti .in dobavnih rokih, ki 
ustrezajo težnjam  trgovine po 
zm anjševanju zalog. Vem, da  je 
takšen način poslovanja za naše 
gospodarstvo precej nova stvar, 
predvsem gre tu  za problem  po
večanja in  dobrega sortiranja za
log v industriji te r  za proizvod
njo, ki je  v stanju  držati stalno 
kvaliteto ter tako im eti tudi v  se
bi dobro elastičnost. Res je, da 
smo se p ri nas z vključevanjem 
za izvoz že predčasno privajali 
na tak  način gospodarjenja, vse
eno pa  izgleda, da nismo tako 
sposobni kot je  bilo videti iz p r
votnega videza. Verjamem, da se 
pred  proizvodnjo postavljajo ve
like naloge, da m orajo vodje po
sameznih proizvodnih oddelkov 
bolj skrbeti za proizvodnjo celot- „  
nega asortim ana, toda napake, ki Wm 
onemogočijo uspešno prilagodi- Jj| 
tev trgu  so največkrat posledica 
nepazljivega odnosa delavca do 
dela, saj se dogaja, da v proizvod
nem ciklu doživljamo napake, ki 
so posledica, lahko b i rekli tudi 
m alom arnost. M išljenja sem, da 
bo potrebno prav  na teh vpra
šanjih  stvari bistveno zaostriti 
te r dopovedati vsakomur, da za 
skladišče ni dobro vse, k ar se 
v proizvodnji porodi, am pak se 
zahteva tako blago in v talki kva
liteti, k i se na trgu  norm alno 
išče. Vse to  om enjam  zaradi tega, 
ker v zadnjiem času opažamo, da 
p ri proizvodnem procesu izdel
kov za izvoz prihaja  do velikih 
količin blaga, ki ima kvalitetne 
napake in  se potem  m ora po sili 
p rodajati na domačem trgu. Vse 
to ustvarja  dva ključna proble
ma. Prvi, da je  skoraj nemogoče 
določati dobavne roke, ki bi jih 
bilo možno kasneje točno izvrše
vati, drugo pa, da se blago s kva
litetnim i napakam i nabira v skla
dišču in veže že tako ogrom na 
razpoložljiva obratna sredstva. 
Seveda nas to kasneje sili v raz
prodaje takega blaga, to pa, če 
je  v večjih količinah, lahko b ist
veno sprem inja sliko kvalitete 
podjetja  in kvari njegov ugled.
Na takšne  interne problem e re
agira tržišče zelo kruto, ga ne 
zanimajo, ker je  na  njem  takoj 
na jti tistega, ki takega problem a 
nima.

Ne krojim o več sami usodo 
trgla, ne določamo kaj naj po
trošnik kupuje po starih  adm ini
strativnih metodah, am pak se pri 
izbiri potrošnika m oram o poslu
ževati drugih, nekoliko težjih 
poti. Uvoz blaga nam  stalno bolj 
uničuje predstavo po neki, za so
cialistični sistem prepotrebni 
proizvodnji, k i pa  v sebi ni
ma dovolj tehnoloških in eko
nomskih resnic. To je pot, po ka
teri m oramo v bodoče iti, se spo
prijeti z vsemi problemi, ki se 
na odprtem  trgu porajajo, pa bo 
ocena o uspešni prilagoditvi trgu

hitro  zelo pozitivna. Poskrbeti 
bomo morali, da bo naša 'količin
ska proizvodnja postajala vedno 
bolj pestra, zato ne smemo zane
m arjati oplem enitenja steklenih 
izdelkov z barvanjem , s spre
membo em baliranja dosegati več
jo funkcionalnost v transportu , 
ker le tak e  stvari lahko osnovni 
substanci — steklu, povečajo 
ekonomski učinek. Omenil sem 
že, da so za uspešno plasiranje 
blaga na trgu  potrebne tudi od
govarjajoče oblike izdelkov. Zato 
je  brezpogojno potrebno, da na  
tem področju delamo naprej, raz
vijamo interes ljudi, da  obogate 
naš asortim an, vendar z dobro 
prem išljenim i oblikam i izdelkov, 
ki bodo imeli lahko uspešno pro
dajo. Precej se  je  naša izvirnost 
v k re iran ju  oblik pokazala že v 
svetlobnih telesih, zelo malo, sko
raj nič pa smo naredili v dru
gem asortim anu, ki pa je  za nas 
tudi zelo važen. Letošnji Zagreb
ški velesejem nam  m ora biti oce
na naše sposobnosti, po njem  je 
potrebno ponovno spregovoriti o 
naših asortim anih, da bomo lah

ko za leto 1968 pripravili takšen 
deloven program , ki bi z odpravo 
napak, k a tere  so nas sedaj ovira
le, dal optim alne rezultate v od
nosu do razpoložljive delovne si
le in  strojnega parka. Če bomo 
hoteli te optimalne rezultate do
segati, bo brezpogojno potrebno 
zm anjševati v nekaterih asorti
manih obseg izvoza. Ta odločitev 
bo nujna, ¡ker bomo !le tako lah
ko dosegli proizvodnjo nekaterih 
izdelkov, ki jih  domači trg  rabi, 
dajejo pa z oplemenitenjem tudi 
večje ekonomske efekte kot na 
teh deloviščih izdelani izdelki za

Hrastnik—Čerdenc

izvoz. Mislim, da bi to  bila pa
m etna poteza, ki b i našo proiz
vodnjo še bolj prilagodila potre
bam  jugoslovanskega trga.

Eden od najvažnejših faktorjev 
za uspešno prilagoditev trgu  je 
cena izdelka. Za nas pa m ora bi
ti važna realna cena izdelka in 
naše m ožnosti vključitve v tako

Čeprav sm o zadnje čase ugotav
ljali, da delo v organizaciji Zveze 
mladine v našem  kolektivu stag
nira zaradi že znanih vzrokov, pa 
lahko vseeno trdim o, da le še ni 
tako slabo.

— Skupina farjalcev je  17. av
gusta odšla na  10-dnevno letova
nje v znano letovišče »Bo-rik« v 
Zadar. Letos nismo organizirali 
večizmenskega letovanja zaradi 
neurejenih popustov pri potova
nju, poleg tega pa je  bilo dovolj 
prostora v naših letoviščih v Bo
hinju in V rsarju.

— V nedeljo, 20. avgusta pa so

ceno. Z zakonom o prostem  for
m iranju  cen smo prišli v situaci
jo, da cene med seboj vskladimo 
in jih  postavimo v okvirje real
nih vrednosti'. To je bil tud i cilj 
naše zadnje korekcije cen. Pri
znati moramo, da imamo v naših 
cenah še naprej nerealne odnose. 
Tu mislim na  napredek tehnolo
gije v posamezni proizvodnji. 
Takšno stanje pa je  pogojeno s 
pogoji, pod katerim i so se te  ka
pacitete gradile ih po kakšnih ce
nah uporabljam o surovine in 
energijo za to  proizvodnjo. To 
om enjam  zaradi tega, ker je  naš 
trg  opazovan z zelo ostrim  oče
som tu je  konkurence, ki z nizki
mi cenami načenja našo realno 
nemoč. Žal načenja le industrijo, 
ki ¡se bavi na  prostem  trgu, neka
terim  monopolistom (elektro- 
energija) pa nič ne more. Kljub 
vsem problemom in nekaterim  
absurdom, ki jih tudi reform a to
lerira, m oramo h iti pripravljeni 
sprejeti naše tržišče kot odprto 
bojišče različnih interesov. To je 
do neke m ere dobro, dobro za 
nas potrošnike, težko za nas pro
izvajalce. Trdim, da  le za površne 
in slabe proizvajalce težko, za 
druge pa realna pot za nadaljnji 
um erjen in usklajen razvoj. Še 
nekaj je  važno! Za vsakega, ki je 
v delovnem razm erju, m oramo 
najti produktivno delo, delo, ki 
nekaj ustvarja, 'kajti le tako delo 
trg  prizna in  tudi plača. Kdor te
ga ne ve in tudi tako ne dela, naj 
ve, da bo km alu imel problem  
s svojim delom. Vedeti pa  m ora
mo tudi, da trg  potrebuje um sko 
in fizično delo, ki se lahko zdru
žena prikažeta v proizvedeni do
brini. -Drugačno delo nam  ni po
trebno, neglede na svoje poreklo.

M linar M artin

naši mladnici sodelovali p ri do
graditvi žičnice n a  Kal. Pri tej 
akciji poleg sm učarjev sodeluje 
tudi večje število mladine iz vse
ga H rastnika in upamo, da bo ta  
objekt v letošnji zimski sezoni že 
služil svojemu namenu.

— V aktivih se pripravljajo  se
stanki pred konferencami, ki bo
do v zadnjih dneh septem bra. Po
leg rednih priprav  na letne kon
ference aktivov ZM in TK ZM bo
do mladi na teh  sestankih raz
pravljali tudi o proizvodnih pro
blemih in  drugih temah.

Strgaršek Janez

Asfaltiranje ceste

AKTIVNOST MLADIH



Poslovanje v prvem polletju 1967
K akor je  znano, so organi 

upravljanja v preteklem  mesecu 
obravnavali poslovanje v prvem 
polletju  in ga obenem prim erjali 
z rezultati p re jšn jih  obdobij in 
s planom. Rezultati so slabi, 
kakršne sploh nism o pričakovali. 
Ne m oremo reči, da nism o bili 
na tekočem s težavami, katere so 
nas pričakovale v tem  letu. Od 
trenutka, ko smo prvič ugotovili 
določen padec ekonomičnosti in 
rentabilnosti, je  bilo «prejetih 
več ukrepov, da se vzpostavi 
plansko ravnotežje. Od junija 
1966 je bilo vse delo organov 
upravljanja, kolegija in  vseh vo
dij usm erjeno k odstranjevanju 
težav in krize, k i je  trkala  na  vra
ta. Kljub tem u, ob mnogih ob
jektivnih težavah in tudi težavah 
subjektivnega karakterja, danes 
registriram o in obravnavamo vse 
slabše in  slabše rezultate. In  da 
to ne ostane sam o na besedah, 
prepustim o kom entar številkam.

PROIZVODNJA
Skupaj smo proizvedli 7.009 

ton, oziroma 42 % od letnega pla
na. Obenem je  to  za 21,74% več 
kakor v letu 1966 za isto obdobje. 
Ne smemo pozabiti, da je  ta  
skok v kilogram ih posledica več
jih  kapacitet avtom atske proiz
vodnje. Pri s tarih  kapacitetah 
smo proizvedli 100 ton m anj, ka
kor je  bilo planirano, ali za 1 %, 
večji izpad pa  je  p ri avtom atski 
proizvodnji, in  sicer 1080 ton ozi
rom a 33,32%, Ce analiziramo 
struk turo  asortim ana, vidimo, da 
je  p lan  izvršen sam o v skupinah 
RŠ, MP, MDA (stari avtom at) in 
MDBO, dočim je proizvodnja v 
ostalih skupinah več ali manj 
pod planom. N ajslabši rezultati 
so p ri avtom atu H-28 in  U-8 
(avtom atska preša).

Pojavlja se sum, da  na  začetku 
leta nismo pravilno ocenili svo
jih  zmožnosti in  da je bil plan 
previsok. Vendar ta  trd itev  ne 
drži. Vsak mesec posebej smo 
sprejem ali tako imenovani opera
tivni plan na osnovi trenutnih  
možnosti in potreb. Zanimivo 
je, da je operativni plan za prvih 
6 mesecev še večji od letnega in 
da znaša nedoseganje plana glede 
na ta  plan celo 18,64 %.

Po mesecih je  proizvodnja ni
hala od 1075 ton vskladiščenih 
v januarju  do največ 1241 to n  v 
m aju. O dobrih ozirom a zadovo
ljivih rezultatih  b i lahko govorili 
šele takrat, ko bi s to struk turo  
asortim ana proizvedli ca. 1750— 
1800 ton mesečno. Da ta  številka 
ni pretirana, govori tudi tehnič
ni podatek o absolutni višini ta
lilnih kapacitet 120 ton dnevno. 
Samo v novem obra tu  so talilne 
zmogljivosti 65 ton dnevno. Seve
da takšnega učinka ni mogoče 
doseči, ker im am o določene ob
jektivne izgube časa v proizvod
n ji (dopusti, remonti:, m enjava 
kalupov, slabša kvaliteta stekla 
itd.), vpliva pa  tud i asortim an. 
Ml pa kljub tem u ne dosegamo 
niti takšen učinek izkoriščanja 
peči, ki je  daleč pod tehničnim  
normativom.

Delna odstopanja od p lanira
nega asortim ana so privedla do 
tega, da je  kom adni p lan  v sta
rem  obratu  presežen za 12%. V

obratu  pa  je  proizvedeno nam e
sto 71,155.000 komadov samo 
40,654.964 komadov.

Nehote ise pojavlja vprašanje, 
kakšen je  bil lom v tem  obdobju? 
Za proizvodnjo »starih kapacitet« 
ni bito težko postaviti norm ati
vov loma, saj sprem ljam o te re
zultate že vrsto let. V avtom atski 
proizvodnji ni bilo potrebnih iz
kušenj za postavljanje čvrstih  
normativov.

Lom v »starih kapacitetah« je 
bil 5 % pod planom  in  je znašal 
19,29 %, vendar je  to  za 5,29 % 
več kakor leta 1966 in  to  pred
vsem zaradi starih  KS-6 avtom a
tov, k jer je lom narasel dvakrat 
več v odnosu na  leto 1966. Pri 
avtom atski proizvodnji je lom 
zaenkrat še ‘izredno visok in zna
ša p ri IS avtom atih 24,81 % pri 
H-28 46,70% in p ri avtom atski 
preši 40,08 %.

Od 19,20 % skupnega loma od
pade 4,40% na napako stekla,
5,62 %  n a  napako delo in  9,27 % 
na ostale lome.

Torej je  bila napaka stekla za 
0,12 % večja, kakor leta 1966, na
paka dela za 0,95 % in ostali lo
mi 0,55 %.

Ne samo, da je  bila  proizvod
n ja  pod planom, je bila ta  proiz
vodnja tudi mnogo dražja. Po
slovni stroški na 1 kg stekla so 
v latu 1966 znašali 237 S-din, v le
tu  1967 pa znašajo 275 S-diin ali 
za 11,32 %  več.

Stopnja ekonomičnosti, prika
zana skozi delitev celotnega do
hodka, pa je pravzaprav porazna.

1965. le ta  na vsakih realiziranih 
100 din odpade 47 din stroškov,
1966. leta na vsakih realiziranih 
100 din odpade 50,3 din stroškov,
1967. leta na vsakih realiziranih 
100 din odpade 58,6 din stroškov.

Kako je  prišlo do neprestanega 
pada ekonomičnosti? Vzrokov je 
veliko, vendar je  najpom em bnej
ši neizkoriščanje kapacitet (po
sebno novi obrat) ob zelo viso
kih stalnih (fiksnih) stroških.

Vrednost proizvedene robe je 
vse m anjša. Zaradi vpliva artik 
lov avtom atske proizvodnje je  tu
di povprečna p rodajna cena za 
1 kg stekla padla iz 501 S-din v 
letu 1966 na  469 S-din v le tu  1967. 
Padec povprečne cene smo priča
kovali, vendar je  ta  za 6,43 %  več
ji od pričakovanega,

PRODAJA
Določena kriza v plasm aju, ta

ko na domačem trg u  kakor tud i 
na  tujem , se je  odrazila na 
zm anjšanje prodaje. Manj je 
ostvarjenega kakor je  bito plani
rano za 9,53 %, artiklov »stare 
proizvodnje« je  prodanih  788 ton 
m anj kakor v istem  obdobju le
ta  1966.

Tudi vrednost je  zaradi nižjih 
cen in m anjših količin slabša ce
lo kot leta 1966 in  to  za okrog 
332 milijonov S-din. Če upošteva
m o tud i prodajo izdelkov avto
m atske proizvodnje, potem  je 
p rodaja  večja od lanskoletne za
138,3 m ilijona S-din, letni plan  
je  izpolnjen samo z 38,59 % (na
m esto 50% ).

S topnja ren tab ilnosti (dobi
ček) je  enako slabša in to zaradi 
porasta  lastne cene proizvodnje 
in je  6,99 %  nižja od lanskoletne, 
oziroma za 42,78 % od planirane.

Od skupne realizacije odpade 
na izvoz 1.022,102.575 S-din (leta
1966 za isto Obdobje 1.001,867.435 
S-din) ali 850.344,03 ZDA $. To 
je sicer več kot leta 1966, vendar 
še vedno 8 % pod planom. Cena 
za 1 tono v $ je nižja od lansko
letne za 13,12 % in znaša 450,8 $>, 
vendar je  ta  pod predvidenim ni- 
/ojem  glede na struk tu ro  asorti
m ana in  to je  edino plansko raz
merje, ki smo ga presegli za 
2,08 %.

Največjii del izvoza odpade na 
izvoz v Zahodno Nemčijo (okrog 
dve tre tjin i celotnega izvoza), 
več ¡kakor smo planirali pa je  iz
voženo v Anglijo. Izvoz v ZDA je 
pod planom.

Glede na to, da je  bila proda
ja  m anjša od proizvodnje, so za
loge narasle od 1. 1. 1967 do 30. 6.
1967 za 381 ton  in  danes znašajo 
1.100 ton. Glede na to, da so po
rasle tud i količine nedovršene 
proizvodnje in da so zatoge suro
vin im ostalega m ateriala večje 
po vrednosti, je jasno, da nam  
takšna situacija še bolj, povečuje 
nelikvidnost zaradi vezanja znat
nih sredstev v skladiščnih prosto
rih.

CELOTNI DOHODEK

Celotni dohodeik od realizacije 
stekla, investicij, uslug, prodaje 
odpadnega m ateriala itd. je zna
šal 3.210,847.928 S-din, kar je  za
4,5 % več kakor leta 1966 ali sa 
mo^ 77,19 izvršenega plana. Ne
plačana realizacija je  narasla na
1.132,,857.458 S-din (30. 6. 1966 je 
znašala 722,336.881 S-din) in se 
zato naš celotni dohodek zm anjša 
na 2.630,882.136 S-din. To je  celo 
za 218 S-milijonov manj kakor 
leta 1966.

Če p ri delitvi upoštevamo na
vedene visoke stroške (58,55 S-

dim na  vsakih 100 S-din celotnega 
dohodka), potem  smo dosegli iz
redno m ajhen dohodek za delitev.

Dohodek po izdanih fakturah 
znaša 1,33 m ilijarde, po plača
nih fakturah  pa samo 1,11 mili
jarde S-din.

Jasno je, da se je to  odrazilo 
tudi na višini osebnih dohodkov 
in skladih.

Povprečni mesečni čisti osebni 
dohodek je znašal n a  zaposlenega 
70.512 S-din, kar je  za 23 % manj 
od planiranega in celo za 14,39 % 
manj od lanskoletnega povprečja 
(za prvih 6 mesecev). Istočasno 
pa smo evidentirali 4,33 % ur več 
kot leta 1966, poraslo pa je tudi 
število bolniških in ostalih ne
opravljenih u r  za 20,24 %.

Pri ostvarjemih sredstvih za 
sklade je popolna zmeda. Po pol
letnih rezultatih že vidimo, da je 
plan skladov 1.136 milijonov S- 
diin ostal »tata morgana«, ker 
smo v prvih 6 mesecih ostvarili 
bruto  251 milijonov skladov.

V tej situaciji so vse razprave 
o naših obveznostih do anuitet 
in ostalih potrebah za sredstva 
skladov brez pomena.

Takšna situacija pa se nadalju
je tudi naprej v ju liju  in avgu
stu in  mislim, da v tem trenutku  
ni človeka, ki bi lahko objasnil 
vse aspekte slabega poslovanja 
ali takšnega, ki bi uspel postaviti 
v najkrajšem  času vse na svoje 
mesto. To je odvisno od vseh nas. 
Od naše kolektivne in osebne za
vesti, od večjega angažiranja pri 
delu in zanim anja za probleme. 
V prvi vrsti m orajo organi uprav
ljan ja  in  strokovno vodstvo kar 
najh itreje najti učinkovite ukre
pe za saniranje situacije, oziro
ma za doseganje potrebne stop
nje učinka produktivnosti, ekono
mičnosti in rentabilnosti1.

Kralj Boris, ecc.

OBVESTILO!
V zvezi s sprem em bam i zakona o organizaciji in finan

ciranju  socialnega zavarovanja je določeno, da se obraču
nava in plačuje dodatni prispevek za zdravstveno zavarova
nje, ki ,ga plačujejo zavarovanci — člani gospodinjstev, ki 
se ukvarjajo  s km etijsko dejavnostjo, če niso oproščeni 
plačevanja prispevka iz posebnega dohodka od km etijske 
dejavnosti. Prispevek plačujejo zavarovanci po stopnji 
1,25 %  od čistih osebnih prejem kov osebnega dohodka iz de
lovnega razm erja, in sicer od 1. 3. 1967 dalje.

To pomeni, da tudi vsak član delovne organizacije, ki 
je  v rednem  delovnem razm erju  in im a poleg tega še zem
ljišče, v tej ali drugi občini, in da je  dolžan plačevati dohod
nino, bo m oral plačati še navedeni prispevek, ne glede na 
to, da plačuje socialno zavarovanje iz -naslova rednega de
lovnega razm erja. Vsakdo, ki od pristo jnega občinskega 
organa, uprave za dohodke, 'katere koli Občine prejm e ali 
prejem a nalog za plačevanje dohodka od km etijske dejav
nosti, bo m oral plačevati tudi ta  prispevek od 1. 3. 1967 dalje.

Obveščamo člane delovne skupnosti, da bomo -pripravili 
posebno prijavo, ki jo  bo izpolnil vsak zavarovanec in jo 
podpisal te r se na  podlagi tega obvezal in  izjavil, ali je 
dolžan plačevati prispevek ali ne. Za točnost izjav bo odgo
varjal vsak podpisnik kazensko in m aterialno. Podjetje je 
s posebnim  pravilnikom  prevzelo samo nalo-go, da obra
čunava ta  prispevek, k čem er ga zadolžujejo obstoječi 
predpisi.



Poročilo o delu upravnega odbora
Na seji dne 17. 7. 1967
1. Pregledani so bili sklepi 

prejšnje redne seje.
LO je seznanjeni s poročilom o 

pregledu peči z dne 6. 7. 1967. 
Poročilo je UO vzel na znanje.

2. Upravni odbor je z nekateri
mi pripom bam i potrd il program, 
ki ga je  dostavil v potrditev štab 
za varstvo pri delu.

Dopolnitve:
Vodje enot so odgovorni za či

stočo v svojih oddelkih. Meritve 
prahu naj se vršijo tudi v notra
njem obratu.

Po en izvod program a naj se 
dostavi vsem vodjem enot in teh
ničnemu osebju, ki ga naj prede
lajo in upoštevajo roke za odpra
vo nepravilnosti v posameznih 
oddelkih.

Vodja transporta  Kavzar Janka 
se zadolžuje, da uredi oziroma za
znamuje transportne poti in 
označi izhode iz tovarne v pri
m eru elem entarne nesreče. Glede 
izhodov naj se posvetuje z vodil
nimi ljudm i v podjetju.

3. Tovariš d irek to r je  poročal, 
da se je  s tovarišem  M linarjem 
M artinom udeležil v Zagrebu raz
govora is predstavniki avstrijske 
firme Oberglas. Ta firm a se stri
nja, da b i naše podjetje  pošiljalo 
robo avstrijskim  kupcem, vendar 
naj bi to opravilo preko nje. S 
tem se naši predstavniki v celoti 
niso Strinjali, k e r je  kupec Moleč 
že dalj časa naš odjem alec ter bi 
tem u robo dostavljali direktno, 
za ostale pa  preko njih. Do dolo
čenih zaključkov se ni prišlo, za
to so predlagali ponovni sestanek 
v jeseni 1967. Predstavniki firme 
Oberglas so naročili 20.000 koma
dov krogel; UO ise strin ja , da se 
jih  dobavi.

4. Obravnavane so bile vloge 
za sprejem  vajencev v uk. Odda
nih vlog je  okrog 32.

UO je sprejel naslednji sklep:
V šolskem 'letu 1967/68 ¡se sprej

me v uik 15 vajencev. Špacapan 
Roman se sprejm e v uk za zidar
skega vajenca. 16 prosilcev se 
pošlje k testiranju. Testiranje 
plačajo sami.

5. Pregledalki Omerzi Jožefi se 
odobri 18 dni izrednega neplača
nega dopusta. Prispevek za soci
alno zavarovanje za navedene dni 
plača sama.

Pri centru  z industrijsko obli
kovanje v Zagrebu se kupi revija 
Dizajm — 12 številk, cena 250 
N-din.

Papež Franc in  M arčen Alojz 
se udeležita simpozija (1 dan) v 
Zagrebu, 'ki ga p rire ja  Zahodno- 
nemški eksponat na zagrebškem 
velesejmu.

Pri odboru III. štajerske VDV 
brigade Trbovlje se naroči oglas 
za znesek 300 NJdin.

Tovariš d irek tor je poročal, da 
sta prišla predstavnika firme, pri 
kateri smo se zanim ali za hladil
ne peči, ki sta ob tem izjavila, da 
im ajo strokovnjaka m onterja za 
U 8 in za IS avtomate. V H rast
nik lahko prideta v avgustu. UO 
se strinja, da prideta m onterja v 
H rastnik, prej pa  naj se zahteva 
ponudba o plačilu.

Preveri naj se, če je potrebno 
posebno skladišče za modele, re 
zervne dele in orodje za nov ob
ra t avtom atske proizvodnje, ali 
pa je  lahko skladišče skupno.

Glede rezervnih delov za avto
m atsko proizvodnjo pa je  UO

sklenil, da se shran ju jejo  in evi
dentirajo v m aterialnem  skladi
šču. O tem sta  bila obveščena 
vodja avtom atske proizvodnje in 
skladiščnik m ateriala.

Upravni odbor je sklenil, da se 
članom CDS in  UO, ki se udeleži
jo strokovne ekskurzije na Češko 
in v Avstrijo, odobri 2 dni izred
nega plačanega dopusta, članom, 
ki imajo v tistem  tedenu delo na 
nočni izmeni, pa se prizna 3 dni 
izrednega plačanega dopusta.

Tovariš direktor je  seznanil, 
UO, da je  v tekočem tednu v 
steklarni H rastnik sestanek z di
rek torji im komercialnimi direk
torji slovenskih in  hrvatskih ste
klarn zaradi integracije in izvoza.

V H rastniku se vrši sestanek s 
predstavniki avstrijske firme 
Lam preht glede prodaje izdelkov.

Na seji dne, 26. 7. 1967
1. Glede ureditve skladišča za 

modele in orodje za stari in novi 
obrat, ali b i bilo skupno ali bi bil 
prostor deljen, so bila m išljenja 
različna ter se bo navedeno realk 
ziralo, ko bo urejena prestavitev 
v delavnicah.

2. Obravnavano je bilo poročilo 
o poslovanju podjetja  za dobo 
januar—junij 1967.

Poročilo je  UO potrdil.
Za mesec julij 1967 se je  dolo

čila akontacija vrednosti točke 
na osnovi ocene dosežene reali
zacije 420 milijonov S-din, pri 
delitvi čistega dohodka 81,16 % 1 
: 18,84% ter znaša vrednost toč
ke 107 S-din.

Nadalje UO zadolžuje tehnično 
osebje in ostale v novem obratu 
avtom atske proizvodnje, da še 
nadalje prvenstveno skrbijo za 
normalizacijo avtomatske proiz
vodnje in da se uredi opal masa 
v starem  obratu.

Vodje enot se ponovno zadolžu
je za uvedbo discipline p rihaja
nja in odhajanja z dela in na de
lo v svojih oddelkih.

Glede predloga ing. Jožeta Tu
šarja se UO strinja, da se preveri 
in dokum entira, ali b i bilo bolj 
ugodno taljenje steklene mase 
na dnevnih kadnih pečeh, če bi 
se kurilo z elektriko ali še nada
lje s mazutom.

3. Pregledane so bile prekorač- 
be in nadure za mesec junij 1967. 
Na navedeno ni bilo pripomb.

4. Tacar Frančiški, delavki v 
brusllnici, se odobri 1 mesec iz
rednega neplačanega dopusta 
pod pogojem, da plača prispevek 
za socialno zavarovanje.

Zupan Darku se odobri 8 dni iz
rednega plačanega dopusta pod 
istimi pogoji.

Velej Jožetu se za plačilo re
cepture za grafitne modele dodeli 
enkratna nagrada v vrednosti 
580 N-din po osnovi enomesečne
ga osebnega dohodka.

Nogometnemu klubu »Mura« 
v Murski Soboti se dodeli 10 kg 
stekla H a vrste  brezplačno.

Občinskemu sindikalnemu sve
tu H rastnik se nakaže 500 N-din 
za stroške proslave sam ouprav
ljavcev v Zagorju.

Pri biblioteki' Savezne skupšti- 
ne se naroči 12 kom. knjig »Bibli
oteka Savezne skupštine« po ceni 
60 N-din.

Za ansambel iz ZDA, ki bo go
stoval v Trbovljah, se določi 60 
komadov malih dekoriranih vazic 
brezplačno.

Na seji, dne 31. 7. 1967

1. Upravni odbor je pregledal
izvršenje plana proizvodnje v
komadih za mesec junij 1967. 
Izvršitev komadnega plana pro
izvodnje po odstotku na nov in  
star obrat znaša 69,1 %.

2. Obravnavan je bil operativni 
plan  za mesec avgust 1967. Plan 
je korigiran s  prodajno službo 
iin obratom . Skupne kapacitete 
so naslednje:
proizvodnja v  kg 1,139.685
dnevna proizvodnja 
27 delovnih dini 42.210
proizvodnja
v komadih 11,721.000
vrednost proizvodnje 
in realizacije 4,454.392,03
povprečna dnevna 
proizvodnja
in realizacija 164.977,48
neto prodajna cena 
v N-din 3,91

celotni dohodek 4,454.392,03
stroški
poslovanja 60 % 2,672.635,22
del za osebne
dohodke 81,16 % 1,446.073,83
del
za sklade 18,84 % 335.682,98
planirana
vrednost točke 1,11

Navedeni plan je  upravni od- 
bod potrdil.

3. Pregledano je bilo poročilo 
menze in bifeja, in  sicer poslo
vanje v I. polletju  1967. UO je 
sklenil, naj se poročilo dostavi 
kom isiji za stanovanjske zadeve 
in družbeni ¡standard, da poročilo 
pregleda in  da  svoje mnenje.

4. Komunalni zavod za socialno 
zavarovanje je  dostavil v izpol
nitev anketo za uvedbo razširje
nega zavarovanja. Glede na to, 
da je potrebno o navednem zelo 
resno prem isliti, se je  imenova-

(Nadaljevanje na 4. strani)

P O S K U S I M O
V ¡teku tehničnega in družbene

ga razvoja v vsen zgodovinskih 
oodobjih so se porajate posamez
ne izpopolnitve, na dnevnem re
du so bila nova odkritja, nove iz
boljšave, ki so m arsikaterem u 
posamezniku ali družbi glede na 
takratne lastninske odnose omo
gočile zelo h itro  proizvajalno 
rast, rast kapacitet, istočasno pa 
tudi ustvaritev mogočnega fi
nančnega kapitala. Vsi crusti, 
koncerni ali delniške družbe so z 
vso restnostjo  in  popolnostjo 
spoznali, kaj pomeni novatorstvo 
ali racionalizatorstvo te r zato v 
te namene organizirali ustrezajo
če biroje, v katerih  so zaposlovali 
najslavnejše posameznike te r od 
n jih  zahtevali, da obstoječo pro
izvodnjo tehnično izpopolnijo, ob 
pozitivnem rezultatu  pa jih  ni bi
lo strah, n iti jim  ni bilo žal dati 
zaslužnim posameznikom prim er
ne nagrade. V ta  nam en so neka
tere družbe vložile včasih ves 
svoj obstoječi kapital, vendar je 
bilo pravilom a izračunano vse ta
ko, da je  bila proizvodnja najprej 
tehnično dokum entirana in se je 
šele nato po popolni dokum enta
ciji, po razpoložljivem kadru, po 
zagotovitvi strokovnjakov pričelo 
z investicijo in proizvodnjo. Po
znamo tudi polome posameznih 
družb, vendar je  prišlo do tega 
praviloma zaradi neustaljenosti 
odnosov lastnikov, boječnosti ne
katerih  oseb, k i so imele partici
pacijo, vendar pa je vsaka »no
votarija« dajala  iz dneva v dan 
boljše rezultate, v kolikor se je  
k njej pristopilo pravilno, tako s 
tehničnega kot družbenega vidi
ka.

Tudi v našem družbenem siste
m u je  omogočeno vsaki delovni 
organizaciji, skupini ali posamez
niku, da s svojo osebno prizadev
nostjo, znanjem  in zalaganjem 
poskuša in realizira kakršnokoli 
tehnično pridobitev. Težava je 
edino v tem, da se v nekaterih 
podjetjih  pojavljajo očitki, češ 
da se to ne splača, ker zato ni na
grad, da je  vsak član dolžan že 
glede na delovno m esto vnesti v 
svoje delo vse svoje um ske in fi
zične sposobnosti te r  v  največji 
m eri prispevati za čimbolj še delo 
v podjetju . Ob takem  dejstvu bi

to načelo vsekakor lahko bilo 
uveljavljeno in  realizirano, če bi 
vsak član lahko tako delo opravil 
v svojem rednem  delovnem času. 
V m arsikaterem  prim eru so ne
kateri posamezniki — sposobni 
nova tor j i  — obrem enjeni s kon
kretnim  vsakdanjim  delom, tako 
da ne m orejo v svojem delovnem 
času posvetiti pozornosti oblikam 
tehničnih izpopolnitev.

Poleg tega so ti člani po ana
litični oceni nagrajeni za konkret
no delo, znano pa je, da vsaka 
tehnična izpopolnitev, naj bo teh
nične ali organizacijske narave 
ali narave prihranjevanja sred
stev za podjetje, zahteva mnogo 
časa, predno se lahko z uspehom 
konkretizira in realizira v vsak
danjem  življenju. Ker iso mnogo
kra t tudi določila o višini vred
nosti in pomem bnosti tehnične 
izpopolnitve precej toga, ker ob 
dovršitvi dejanja nastajajo  kom
plikacije v zvezi z določanjem vi
šine nagrade, zlasti k e r je v mno
gih delovnih organizacijah s po
sebnim pravilnikom strokovno 
zakompliciran sistem določanja 
višine nagrade, člani nim ajo po
sebnega zanim anja za tako delo. 
Istočasno glede na delovne nor
me zagotavljamo odgovornost na 
vsakem posameznem delovnem 
mestu, zaradi česar pride do dia
m etralnih odnosov pravic in  ob
veznosti posameznih delovnih 
mest, s čimer se pa vsekakor ne 
m ore zagotoviti enotno funkcioni
ran je  določenega sistema. Tako 
se vsak član v m arsikaterem  po
gledu briga samo za izvrševanje 
svojih nalog in ne pride do izraza 
enotnost povezovanja funkcij po
sameznih delovnih mest, kar pa 
je  osnovni pogoj za uspeh dela. 
Včasih se pa tudi zgodi, da tem 
odnosom botru jejo  še medseboj
na nerazumevanja, nevzajemno 
in netovariško sodelovanje, celo 
prepiri, izražanje groženj ali kar
koli drugega, s čim er se ta  ne
enotnost funkcij povezave dela 
poglablja in  vodi k neuspehu, ki 
pa se pozna v poslovanju podjet
ja  kot celote v m arsikaterem  po
gledu.

(Nadaljevanje na  4. strani)



Poročilo
(Nadaljevanje s 3. strani) 

la kom isija v naslednjem  sesta
vu: Viktor Sušin, Grčak Karl, 
Počuč Mile, Janežič Alojz, Janko 
Strgaršek.

Kom isija naj do naslednje seje 
sprejm e določene zaključke te r 
jih  posreduje upravnem u odboru.

5. Upravni odbor je  bil sezna
njen z zapiski razgovorov in za
ključkov, ki so jih  sprejeli p red
stavniki slovenskih in hrvatskih 
steklarn na sestanku v H rastni
ku. Upravni odbor se strin ja  z 
zaključki, ki so bili sprejeti na 
sestanku.

6. Tovariš Žagar Anton je opra
vil službeno potovanje v Italijo 
k firm i Salfa, Bolognia, zaradi re
šitve reklam acije steklenic za le
deno kavo.

Pripravi dela se naroča, da mo
ra jo  vse sprem em be glede oblike 
in m er pri modelih oziroma pri 
orodjih po trd iti kupci.

Če pa  se ižvrši sprem em ba brez 
vednosti kupca in pride do re
klamacije, bodo stroški b rem e
nili osebo, ki je  izvršila popravek.

7. Upravni odbor je zadolžil 
vodilne člane kolektiva, da skup
no s tovarišem  K ralj Borisom 
pregledajo koncept ocen delovnih 
mest. Imenovani člani so:

K ralj Boris, Rancinger Ludvik, 
ing. Maks Mrcina, Žagar Anton, 
ing. Kavšek Niko, ing. Jože Tu
šar, Mlinar M artin.

Rok predložitve predloga 
upravnem u odboru je 20. 8. 1967.

8. Koritnik H ubertu  se odobri 
6 dni neplačanega doousta pod 
pogojem, da plača urispevek za 
socialno zavarovanje. Mllenkoi- 
vič Cvetu pa ise odobri 15 dni' iz
rednega neplačanega dopusta 
pod istim i pogoji.

Glede na vlogo Svobode I 
H rastnik je  upravni odbor skle
nil, da se da n a  razpolago in š ta 
la terja  za montažo centralne k u r
jave v klubskih prostorih, ven
dar m orajo predhodno javiti, ko
liko časa bo m ontaža trajala.

Upravni odbor pooblašča tova
riša  d irektorja da izda nalog za 
plačilo m onterju  Leilerju, v ko
likor bo imenovani vršil nadzor 
nad avtom ati preko svojega de
lovnega časa.

Upravni odbor je  'imenoval to
variša Klanšak Jožeta (kot delega
ta  za volitve predstavnikov v 
Skupščino Gospodarske zbornice 
SR Slovenije in za člana sveta 
nam esto ing. M akska Mrcine, ki 
mu poteče m andatna doba.

Na seji, dne 4. 8. 1967
1. Upravni odbor je določil to

variša ing. Tušar Jožeta kot po
oblaščenega predstavnika podjet
ja  za izdajo izjave glede zagoto
vitve sredstev za ¡kritje podraži
tev pri rekonstrukciji leta 1967.

2. Tovarišu V iktorju Sušinu, 
dipl. pravniku, se dovoli, da za
stopa Zdravstveni dom H rastnik 
pri sklepanju pogodbe s Komu
nalno skupnostjo socialnega za
varovanja.

Na seji, dne 14. 8. 1967
Prečitani so bili sklepi p re jš

nje redne seje. Pripom b ni bilo.
2. Upravni odbor je  obravnaval 

predlog predloženih cen, ki vskla- 
ju je jo  norm alna razm erja v ce
nah  med izdelki in ki se lahko 
oblikujejo po tržnih prilikah.

o delu upravnega odbora
Upravni odbor je  predlog po

trd il te r so novi ceniki sestavni 
del zapisnika. Izhodišče za vskla- 
ditev cen je bilo stališče, po ka
terem  naj se cene oblikujejo po 
tržnih prilikah. Novi cenik stopi 
v veljavo 14. 8. 1967.

Zaključnice, k i so sklenjene do 
14. 8. 1967 in  realizirane do 20. 8. 
1967, bodo obračunane po ¡starem 
ceniku, realizacije s ta rih  zaključ
nic po 20. 8. 1967 pa  bodo obra
čunane po novem ceniku.

Komerciala je  realizirala sklep 
CDS ter se je v mesecu ju liju  iz
vršila analiza vskladiščene robe. 
Stanje zalog znaša 1.150 ton. V 
teh zalogah je precej nekurantne 
robe, med njim i ca. 300.000 kom. 
najrazličnejših razsvetljavnih te
les.

Glede na sklep, da se nekurant- 
na roba razproda po nižji ceni, 
UO ni določil fiksnega zneska ozi
rom a odstotka popusta p ri ce
nah, temveč pooblašča kom erci
alno službo, da o tem  odloča sa
ma.

3. Pravna Služba je upravni od
bor seznanila z novim predpisom, 
da im ajo udeleženci p ri NOV 
pred 9. 9. 1943 pravico do dodat
ka, v kolikor je  njihov osebni do
hodek nižji od 920 N-din. Po pri
poročilu Združenja borcev NOV 
naj bi šel dodatek za udeležence 
NOV po 9. 9. 1943v brem e podjet
ja-

Upravni odbor je  o tem  raz
pravljal in naročil pravni ¡službi, 
da ugotovi, koliko oseb bi prišlo  
v poštev za ¡borčevski dodatek do 
920 Ndin in koliko bi to zneslo na 
leto.

4. Po predlogu komisije, ime
novane od UO, ki je  obravnavala 
anketo Komunalnega zavoda za 
socialno zavarovanje za razširje
no zavarovanje. UO predlaga, da 
pravna služba dobi od Komunal
nega zavoda informacijo', koliko 
zavarovanih oseb b i lahko kori
stilo zdravljenje, če se podjetje  
odloči za vse oblike razširjenega 
zavarovanja.

5. Obravnavana je bila rek la
m acija Plive Zagreb za ¡količino 
15.308 komadov, k i so bile slabe 
kvalitete in so p ri polnjenju s si
rupom  pokale. Skupno odprem- 
ljenih steklenic je bilo 183.522 ko
madov, od tega kvalitetnih 
168.214 komadov. Zahtevana od
škodnina zaradi izgube sirupa in 
steklenic znaša skupaj 4.668,84 
N-din.

Upravni odbor odškodnino za
radi izgube sirupa ni priznal, p ri
znajo se samo steklenice.

6. Perci G erhardu se dodeli šti
pendija za šolanje na višji tehnič
ni šoli — kem ijski oddelek, Mari
bor, po pravilniku o delitvi šti
pendij.

Mladinski organizaciji Bereča 
v Bali K rajini se odobri 10 kg
II.a  vrste izdelkov ¡brezplačno.

Naroči se katalog, ki ga bo iz
dal um etnostni paviljon Slovenj 
Gradec. Cena znaša 100 N-din.

Tasič Faniki se odobri 12 dni 
izrednega neplačanega dopusta 
pod pogojem, da plača prispevek 
za socialno zavatrovnje.

7. Glede na predlog komisije 
za izrekanje ukrepov za imeno
vanje komisije, kadar se Obrav
navajo kršitve novega obrata, je 
upravni odbor sklenil, da so stro
kovni svetovalci dolžni dati izja
vo iz svojega področja dela, v ko
likor kom isija za izrekanje ukre
pov ne m ore samostojno reševati 
kršitev. Ce pa  ¡so pozvani na ob
ravnavo, so tudi dolžni, da se va
bilu odzovejo.

Tovariš Mlinar M artin je ¡po
ročal o razstavljanju izdelkov na 
zagrebškem velesejmu.

Glede na to, da se je vsako leto 
določilo nekaj stekla za reklamo 
poslovnim partnerjem , se UO 
strinja, da  se na zagrebškem ve
lesejm u dajejo kot reklam a avto
m atski kozarci, pakirani po 3 in 
6 komadov, in  pepelniki z napi
som Steklarna H rastnik,

P O S K U S I M O
(Nadaljevanje s 3. strani)
Tako problem atiko so poznali 

v m arsikateri delovni organizaci
ji in  so zato organi upravljanja 
pristopili k  drugim  «olikam  in 
m etodam  za nagrajevanje nova- 
torstva, tehničnih izboljšav ali 
odprave pom anjkljivosti. V zad
n jem  času smo p riča  javnem u ti
sku, radiu in televiziji, ko objav
lja jo  in propagirajo nove ¡oblike 
in  m etode iz navedenega področ
ja. Nesporno jie tudi, da je  m ar
sikateri kolektiv iz zelo težkega, 
prim itivnega in  zaostalega polo
žaja naenkrat prešel v kolektiv 
z m oderno urejeno ¡in sodobno 
obliko proizvodnje te r  da je  v tej 
sm eri m nogokrat v prvi vrsti 
igrala najpom em bnejšo vlogo 
ravno oblika novatorstva v okvi
ru  delovne organizacije. Jasno je 
tudi, da so zaslužni člani prejeli 
ustrezajoče nagrade, delovni ko
lektiv pa je  rad  p rista l na  taka 
izplačila, ker se je  dokazalo, da 
je s tem  podjetje  prihranilo  toli
ko sredstev, da jim  je  to  omogo
čilo razširjeno reprodukcijo, u tr
ditev na trgu, kvaliteto  dela in  
tudi zdrave m edsebojne odnose. 
Zlasti pa  se je  ta  akcija  uveljavi
la po gospodarski reform i, ko je  
bil m arsikateri kolektiv postav

ljen  pred  dilem o »ali je še mogo
če zagotoviti obstoj podjietja pod 
obstoječimi pogoji?« Doseženi 
uspehi pa  niso pom em bni samo 
za ustrezajoče podjetje, temveč 
so pomembni tud i za vso druž
beno skupnost in  afirm acijo za 
domači in  zunanji trg . V največji 
meri. pa so tak i p rim eri vsekakor 
vzpodbuda in  opozorilo za vsa ti
s ta  podjetja  in  vse tiste  organe 
upravljanja, k i jih  danes tare  
proizvodnja, niso pa še poskušali 
z internim i oblikam i reševati svo
je  proizvodne, tehnične in organi
zacijske težave.

Tudi v  našem  pod je tju  smo vse 
do uvedbe nove avtom atske pro
izvodnje uspešno reševali obsto
ječe proizvodne težave. Bile so 
posamezne ¡težave, ki so se vlekle 
iz dneva v dan, vendar niso v po
m em bnejši m eri vplivale na re
zultate poslovanja. Ob tem  gre 
tudi zasluga nekaterim  našim  po
sameznim članom, ki so vrsto  let 
uspešno reševali posamezne na
stale ¡težave z oblikami, ki bi se 
lahko štele za tehnično izpopolni
tev ali novotarijo, vendar mno
gokrat ni bila dana nikakršna 
ustrezajoča denarna nagrada ali 
m orda celo nobeno priznanje. S 
porastom  kapacitet, z uvedbo no

ve proizvodnje, novih strojev, no
vih oblik dela, pa so se ponovno 
pojavile težave, za katere se tru 
dimo, da bi jih  odpravili na ta  ali 
and način, toda kot izgleda, v zad
njem  času v tem  pogledu oe do
segamo pom em bnejših uspehov. 
TaJso imamo težave n a  avtom at
ski proizvodnji, vedno je proble
m atičen »Eldred«, obstajajo  ozka 
grla, zelo je  zakom pliciran in ter
ni transport, ni rešena organiza
cija dela, vedno se obravnava na
paka stekla, lom ljenje modelov 
itd. Ob vseh teh težavah nastaja 
tako rekoč no tran je  vzdušje o 
neki im aginarni krivdi določene 
osebe ali določenih članov, ki pa 
se jo ne da najti. Verjetno bi bilo 
potrebno iskati vzrok v čem dru
gem, kot pa v kakršnikoli obliki 
krivde in m orda bi ¡ena izmed 
oblik izpopolnitve dala ustrezajo
čo rešitev. Nesporno je, da se gle
de na svoje strokovne sposobno
sti (vsaj po zagotovitvah posa
meznikov) vsak član trudi, da v 
čim  večji m eri poskuša zagotovi
ti ¡optimalen uspeh. Pri tem  pa 
je računica včasih zelo nejasna, 
ker se takorekoč vsi prizadeva
mo, uspeh poslovanja pa je  kljub 
tem u zelo nizek. N ikakor ne mo- 

(N adaljevanje na  5. strani)



RESNICA IMA LE E N  OBRAZ!
Nerad se vračam  k mojem u 

članku o industrijskem  oblikova
nju  v m ajski številki »Steklarja«, 
ki je bil napisan v upanju, da se 
bodo razm ere izboljšale, in pa k 
odgovoru nanj: »Alii pozablja
mo!«, ki je  sicer korektno napi
san, če izvzamemo vrsto  neres
nic, ki se jih  poslužuje v svojem 
celotnem odnosu do službe obli- 
kovanja in do m ene vodja prip ra
ve dela, Trami e Franc. Za ton te 
ga odgovora je predvsem  značil
no, da boleha na popolnem po
m anjkanju dejstev.

V svojem m ajskem  članku sem 
se ozko omejil na  odnose do obli
kovanja in nisem  n ik je r omenil 
rekonstrukcije, ki je  le toliko mo
ja  zadeva, kot vsakega drugega 
člana kolektiva. Ce kdo obrekuje 
tiste, ki so se trud ili p ri rekon
strukciji, potem  je  to tov. Tram- 
te  sam. Sem za to, da se objavijo 
zasluge vseh, ki im ajo  zasluge pri 
rekonstrukciji in  objavijo njih 
slike, za nekatere p a  še zneske na 
žiro ¡računih v banki za denar, ki 
so ga v tem  času poleg nadur v 
naši tovarni prejeli od drugih 
podjetij in pa izvor teh  nakazil. 
To bi bilo prav gotovo za vse 
člane kolektiva zanimivo branje.

Res je, d a  sem prišel jaz k tov. 
T ram teju in  sva se pogovorila o 
nepravilnostih do oblikovanja in 
si podala roki, vendar se je od
nos ¡do oblikovanja potem  še po
slabšal, čeprav je  delokrog obeh 
služb točno določen.

Ko navaja tov. Tramte, da  se v 
pripravi dela ne rišejo več osnut
ki in da je  bil le p red  enim  letom 
prim er, da je član priprave dela 
narisal en osnutek, ki je  imel ko
m ercialni uspeh, lahko navedem 
le to:

Narisanih je bilo v pripravi v 
celoti preko 40 osnutkov, zadnji 
od n jih  ne pred  enim letom, am
pak 16. 5. 1967, to je  kat. ¡št. 5551. 
Lahkotnost, ¡s katero  se tov. 
Tram te odreka preko 40 osnut
kom in prizna le enega, dovolj 
zgovorno priča o dejanski kvali- 
liiteti tega dela. Osnutki št. 5594, 
5595, 5589, 5588, 5580/1, 5580, 5578,

5551, 5528, 5980, 5530, 5529 so ozna
čeni poimensko, kdo je izdelal 
osnutke, drugi pa niso označeni, 
vendar so prerisani iz servisov za 
kom pot ali že obstoječih vzorcev. 
Mnogi nosijo ¡signo TF — Tram te 
Franc, zato ne m ore biti govora 
o neinform iranosti.

Ne vem, čigavim interesom  slu
ži zatiranje oblikovanja in  daja
nje in  objavljanje neresničnih 
podatkov, interesu kolektiva go
tovo ne. Odprto je vprašanje, za
kaj lahko neka skupina ljudi ne
kvalificirano opravlja neko delo 
milino strokovne službe, ki je po
sebej zato postavljena in uspo
sobljena za delo, ki spada izključ
no !k njej, delo, ¡ki bi ¡ga pa pri
prava dela dejansko morala 
opravljati, pa  stagnira, ali se zanj 
opravljajo nadure.

Dalje navaja tov. Tramte: 
»Vem, da je  služba oblikovanja 
napravila 18 modelov, ki so se

zelo dolgo delali in  sedaj ležijo 
brez vrednosti, ker so bili od ko
merciale odbiti.«

Tudi ta  trditev je  popolnoma 
rieresnična, n jen  nam en pa je  di
skreditirati službo oblikovanja, 
ki je kljub izoliranju, zaviranju 
p ri delu in drugim  nezdravim 
pojavom od svojega začetka v le
tu  1965 dosegala lepe uspehe. 
Prav vsi osnutki, ki so bili izde
lani po n jih  modeli, so bili tudi 
uspešni na trgu, ker so izdelani 
prem išljeno in strokovno.

Trditev o 18 modelih, ki jih  je 
napravila po besedah tov. Tram 
te ja  služba oblikovanja in ki se
daj ležijo na polici, je popolnoma 
izmišljena in  je  le ena epizoda v 
nepošteni borbi do nove službe, 
k jer se zdi nekaterim  prim em o 
vsako, še tako nepošteno sred
stvo, da bi lahko uveljavili svoje 
osebne ambicije.

Ne glede na nadaljnji potek je 
ta razprava zame s tem  končana 
in se ne nam eravam  še nadalje 
spuščati na nivo raznih podti
kanj in pojasnjevanja, kaj je  laž 
in kaj resnica. Iz davnine se je 
prenesel v sedanjost izrek: »Res
nica im a le en obraz!« Po gornjih 
podatkih, ki jih  lahko vedno do
kum entiram , si lahko vsakdo 
ustvari sodbo o odnosih sam.

Služba oblikovanja, še razme
rom a nova, si želi resničnega, to
variškega in korektnega sodelo
vanja in funkcioniranja v zaple
tenem mehanizmu našega podjet
ja, ker samo to  zagotavlja uspeš
no in ekonomsko poslovanje, ki 
je edino m erilo v ekonomiki sve
ta. Nogomet se igra za gole, go
spodarstvo pa  za dinarje, m arke, 
dolarje, ta' uspeh je  tud i merilo 
za zasluge kolektiva pred družbo 
in posameznika pred kolektivom, 

Papež Franc

Gradnja rek rea c ijsk ih  o b jek to v
Izredno povečana rekreacij s.ko- 

športna aktivnost v našem  kolek
tivu je  narekovala nekaterim  
družbano-političnim in športnim  
organizacijam v kolektivu, da so 
pričeli razm išljati o ureditvi 
skromnega športno-rekneacijske- 
ga centra ob dosedanjih športnih 
objektih čez Savo.

Za ureditev teh nujno potreb
nih objektov, k i bi koristili re
kreaciji članov kolektiva in vseh 
ljudi, ki žive v spodnjem delu 
H rastnika, se živo zanimajo >in 
poskušajo doseči sporazum o tej 
gradnji predvsem športni odbor 
za rekreacijo Steklarne, organiza
cija zveze m ladine steklarne, sin
dikalna organizacija steklarne, 
krajevna skupnost — spodnji del, 
ženski rokom etni klub »Steklar«, 
organizacija SZDL — terena II, 
kegljaški klub »Bratstvo« in v 
prvi vrsti vsi člani kolektiva.

Za kaj pravzaprav gre? Glede 
na dosedanji nivo razvoja rekrea-

POSKUSIM O
(Nadaljevanje z 4. strani)

remo rešiti uganke tega »gordij
skega« vozla te r  ga bo m orda po
trebno presekati z enostavnim 
ukrepom  v okviru podjetja.

O vseh teh  vprašanjih  razprav
ljajo  organi upravljanja, komisi
je, konference sprejem ajo sklepe 
in ustrezajoče odločitve, vendar 
ob vsem tem  rezultat poslovanja 
oziroma dela ne doseže zaželjene 
vsebine.

Iz tega izhaja, da  smo m orda 
nepravilno odkrili napake in  te
žave, da  sm o m orda v zvezi z 
odpravo sprejeli nepravilne od
ločitve, da m oram o izvesti druge 
ukrepe ali da m oram o za reševa
nje vprašanj uporabiti tudi dru
ge oblike. Morda b i bilo potreb
no med člani delovne skupnosti, 
ki zadevo poznajo, vzbuditi zain
teresiranost, da se zavzamejo za 
odpravo teh težav. Tako bi m or
da organi upravljanja ¡izvršili raz
pis na podlagi katerega b i se čla
nu, M bi izvršil tehnične izbolj

šave ali odpravil pom anjkljivosti, 
uredil organizacijo na  vseh pod
ročjih, k je r se pojavljajo taka 
vprašanja, priznala sorazm erna 
nagrada. Članu bi se naj dala tu 
di možnost, da bi si izbral svojo 
skupino te r  s to skupino izvršil 
ustrezajočo nalogo. F r J vsem tem  
bi vsekakor bilo potrebno voditi 
utem eljenost ekonomskega izra
čuna in  verjetno bi že do danes 
prihranili podjetju  m arsikateri 
dinar. V kolikor pa  ¡tudi take ob
like ne bi zadostovale, bo potreb
no iskati izvajalce tehničnih izpo
polnitev zunaj ali pa ukren iti kaj 
drugega, da poslovanje oziroma 
proizvodnja ne bo v škodo. Že 
danes člani našega kolektiva z 
nezaupanjem  gledajo nastajajoče 
in nerešljive vsakdanje težave, 
vsi v podjetju  pa  smo dolžni, da 
opravičimo tisto in zagotovimo ti
sto, o čem er se je  zagotavljalo in 
razpravljalo na organih upravlja
nja.

tiivne dejavnosti v našem kolek
tivu in na  dosežene uspehe v zad
n jih  letih na rekreacij sko-šport- 
nem  področju ¡ter glede na  zahte
ve in  potrebe članov kolektiva je 
nujno, da uredim o potreben re
kreacijski center, ki bo v nepo
sredni bližini proizvajalca.

V ta nam en je bilo predloženo, 
da se čez Savo ob in ha  doseda
njem  nogometnem igrišču uredi
jo  naslednji rekreacijski objekti: 
asfaltna plošča v velikosti 23 krat 
26 metrov, k je r  bi gojili rokom et 
(moški ¡in ženske), kotalkanje, 
košarko in eventualno odbojko; 
objekt za skakanje v višino in 
daljino te r  m et krogle, ob igrišču 
pa  naj bi bila atletska ¡steza za 
krajše proge (100 m, 80 m, 60 m); 
ob imenovanih objektih  pa  naj bi 
zgradili p rosto r za balinanje in 
m anjši p a rk  z gugalnicami in 
ostalim i rekviziti za najm lajše.

Večje število elanov kolektiva 
je  poudarilo, da bi prostovoljno 
pomagalo p ri gradnji teh  objek
tov, k a r bi občutno zmanjšalo 
stroške gradnje, ki za omenjene 
objekte ne b i bili veliki in nedo
segljivi za sedanje stanje v kolek
tivu.

Toda, vsi smo za, vendar do da
nes še. ni storjenega ničesar kon
kretnega, tako da n iti ne vemo, 
k je  in kako bodo dekleta nasto
pala v prvih kolih republiške žen
ske rokom etne lige, če vemo, da 
je  rokom eotno igrišče na rudni
ku deform irano in neprim erno za 
tekm ovanje v tak i konkurenci.

Najtežje p ri vsem tem je seve
da doseči sporazum z upravo no
gometašev, ki si lastijo te ren  in 
zgradbo, kar je osnovno sredstvo 
našega kolektiva in  je  dano samo 
v upravljanje nogometašem.

Z m edsebojnim  razumevanjem 
b i se vsekakor lahko dosegel spo
razum, tako da bi vsi imeli do
volj prostora.

Zaradi vseh teh  m omentov visi 
gradnja teh  objektov v zraku, če
prav smo vsi za to  zainteresirani.

Menim, da  bodo m orali dati tu  
zadnjo besedo organi upravlja
nja.

Nadalje še nekaj besed o finan
ciranju športne dejavnosti. Vsi 
člani kolektiva plačujemo iz svo
jih  neto osebnih dohodkov 0,03 
odstotka sredstev za šport in kul
turo:. V letu 1966 smo v našem  ko
lektivu na ta  način zbrali ca. 4 
milijone 634.000 S-din od skupno 
v občini zbranih nekaj nad 10 mi
lijonov S-din. Ta sredstva so se 
nato delila po ključu 65 %  za 
šport in  35 °/0 za kulturo. Tem 
sredstvom  je dodala Občinska 
skupščina iz svojega proračuna 
še nekaj milijonov in to je  pred
stavljalo nato  vsa sredstva, ki so 
bila nam enjena za šport.

Zahteve športnih organizacij v 
letu 1967 pa so bile izredno veli
ke, tako da  ni bilo mogoče zado
voljiti vse, ob tem  pa  je  izredno 
velik procent teh sredstev porab
ljenih za nogometaše, izredno m a
lo pa za ostale športne panoge, 
ki zajem ajo maso Hrastničanov. 
Ob takšnem  stanju  nekatere 
športne sekcije, ki dosegajo po
membne uspehe (kolesarji itd.), 
ne m orejo delati, n iti prenehati 
z delom, k a r  pa je  dovedlo do 
večjih nesoglasij p ri delitvi teh 
sredstev. Ob tako ¡skromnih sred
stvih je  OZTK ostala nemočna in 
ne m ore uspešno voditi politike 
razvoja športa v občini.

Zaradi tega so nekateri člani 
našega kolektiva menili, da  naj 
bi posamezne športne sekcije 
prevzeli kolektivi pod svoje okri
lje dn jih  'tudi financirali, s tem, 
da bi del sredstev 0,03 % ostajal 
v kolektivu. Mogoče ni to  popol
noma pravilna oblika, vendar se 
je  poslužujejo v m arsikateri ob
čini.

Da se ne bi prihodnje leto zo
pet prepirali o delitvi teh  sred
stev, b i bilo vsekakor potrebno 
razmisliti, kako bomo nadalje fi
nancirali športno dejavnost v ob
čini.

In  ne nazadnje še nekaj: Ko
m aj smo uspeli aktivirati ženski 
šport, ki je  edini v občini in nim a 
večjih zahtev, pa se je  že pojavil 
problem  denarja. AR res nismo 
sposobni dati tudi ženskam mož
nost rekreacije?



Iz  arhiva muzejske zbirke
N E D O K O N Č A N A  P O T

II. nadaljevanje
Leto 1942. Odpor je  rasel iz 

dneva v dan, m ržnja je  tlela, iz
dajalci so širili svoje mreže — in 
padale so nove žrtve. V H rastni
ku  je postala izdajalka Silva 
Cmok, delavka v steklarni H rast
nik, bivša Skojevka — sekretar
ka. Takrat so zaprli celotno sko
jevsko, partijsko  in OF organiza
cijo. Žrtve te izdaje so bili1: Olga 
Jenko, n jena m ati Julka, M arta 
Babič, Anica Slokan, Alojzija Va- 
bic, Anica Matek, Justina Govej- 
šek, Ludvik Fajdiga, Zdenko 
Brun, Franci Holc, Slavko in 
M artin Zaiezina, Franc Koritnik, 
Štefka Potisek, Ana in  Kadi Hole- 
šek, Alojz Grešak, Ivan Kandu- 
šer, Ivan Pavlič, Rudi1 Pušnik, 
Karli Kavzar, Franci Potisek in 
Pavla Zadobovšek. Izmed njiiih so 
jih  takoj ustrelili 16.

V steklarni pa je bila še neka 
druga ženska, ki je zagrešila veli
ko izdajo. Med tem, ko so j i  Nem
ci odpeljali moža v koncentracij
sko taborišče, se je  vdimjala oku
patorju  in izdala Toneta Tomšiča 
in Miha Marinka. Zaradi teh iz
dajstev je na revirskem  področju 
nastala prava pustež. Letaki pa 
so naznanjali nove žrtve — talce.

KAVZAR KARLI, roj. le ta  1924 
v H rastniku. Zaposlen je  bil v 
steklarni H rastn ik  kot električar.
16. ju lija  1942 je bil aretiran  s 
strani gestapa in 30. ju lija  1942 
ustreljen  v Celju. Oče, m ati in 
sestra pa so bili odpeljiani v  kon- 
tracijsko taborišče Avšvic, kjer 
je  oče zaradi m učenja v istem  le
tu  umrl.

KAČIČ FRANCI, ro j. 5. 3. 1915 
na Dolu p r i H rastniku. Zaposlen 
je  bil p ri rudniku H rastnik. Že v 
stari Jugoslaviji se je udejstvoval 
v naprednih delavskih vrstah. 
Aretiran je  bili od  gestapa 22. ju 
lija 1942. Avgusta 1942 pa  je  bil 
v Celju u stre ljen  kot talec. Žena 
Berta in  hčerkica Bertica sta 
um rli v koncentracijskem  tabori
šču Avšvic. Pred sm rtjo  je napi
sal poslovilno pismo, katerega 
prepis h ran i muzej NOB v H rast
niku.

KAČIČ FERDO je  bil ro jen 17.
2. 1924 v H rastniku. Po poklicu 
je  bil čevljar. Dne 4. 6. 1944 so ga 
Nemci aretira li in odpeljali v za
por v Trbovlje. Tu so ga zasliše
vali in m učili ker pa  ni ničesar 
izdal, so ga 11. 7. 1944 ustrelili v 
Pamečah p ri Slovenj Gradcu, 
k jer je tudi pokopan.

KORITNIK FRANCI, ro jen  26.
7. 1922 v H rastniku. Že kot d ijak  
učiteljiščnik je  bil vedno napred

nega nazora in ko je prišel oku
pator, ga je  vsestransko preziral. 
Deloval je kot dijak aktivist vse 
od prihoda okupatorja pa do are
tacije 5. 7. 1942. Prepeljan je bil 
v trboveljske zapore, k jer so ga 
pretepali, nato pa  je bil odpeljan 
v Laško, od tu  p a  v Celje, k je r je

bil 22. ju lija  1942 ustreljen. Vsa 
njegova družina je  bila  odpeljana 
v taborišče. M ati v Avšvic, oče, 
b ra t in  sestre pa  v ostala tabori
šča v Nemčiji.

KORDON ANTON, rojen 25. 11. 
1921 v H rastniku kot sin delavske 
družine. S stran i gestapa je  bil 
aretiran  16. 7. 1942, odpeljan v 
Trbovlje, nato  v  Laško 'in dne 30.
7. 1942 ustreljen  v  Celju. Njegova 
družina, m ati in  bra tje , pa so bili 
odpeljani v taborišča. M ati je  bi
la v taborišču Avšvic, k jer je  bila 
v veliko pomoč ostalim  sotrpin
kam  in so ji  že v taborišču njene 
sojetnice nadele ime »mamica«.

KOMAT KARL, roj. 25. 10. 1916 
v Hrastniku. Zaposlen je  bil pri 
rudniku H rastnik. Po izdajstvu je 
bil aretiran  in prepeljan  v trbo
veljske zapore. Izdal ni ničesar, 
čeprav so ga nečloveško mučili; 
vsi zaporniki so  se čudili njego

vemu zadržanju, čeprav ni bilo 
na n jem  n iti za ped zdrave kože. 
Iz zapora v Trbovljah je bil p re
peljan v celjski »stari pisker«, 
k je r je  bil 15. 8. 1942 ustreljen. 
Njegova družina je  b ila  odpelja
na v razna taborišča. Mati in oče 
sta um rla v Avšvicu.

KUMLANC IGNAC, ro jen leta 
1920 v H rastniku. Zaposlen je  bil 
v brusilnici steklarne H rastnik.

Z OF je  sodeloval že od leta 1941. 
Aretiran je bil s strani gestapa, 
zaprt v Trbovljah in 31. 7. 1942 v 
Celju ustreljen. Njegov oče in m a
ti sta um rla  v koncentracijskem  
taborišču Aušviic. Sestra Keti pa 
je preživljala težke čase in muče
n ja  še nadalje  v taborišču Aušvic.

MATEK ANICA, rojena 31. 5. 
1924 v Hrastniku. Zaposlena je 
bila v brusilnici steklarne H rast
nik. Bila je m ladinska aktivistka, 
zaradi izdaje je  bila aretirana ju 
lija 1942 in mesec kasneje v Ce
lju ustreljena kot talka. V zaporu 
ni kljub m učenju ničesar izdala. 
Njena m ati in očim p a  sta um rla 
istega le ta  v koncentracijskem  
taborišču Aušvic.

MOKOTAR FRANC, ro jen 13.
10. 1900 v H rastniku. Po poklicu 
je bil čevljar, vodil je  sam ostojno 
obrt. Zaradi izdaje je  biil aretiran
22. ju lija  1942. Zaprt je bil nekaj 
časa v Trbovljah, nato  prepeljan 
v Celje, k jer so ga mučili vse do 
njegove sm rti, vendar n i ničesar 
izdal. 7. 7. 1942 so ga ustrelili.

KANDUŠER IVAN je bil rojen 
leta 1920 v Šoštanju. Zaposlen je 
bil v stek larn i H rastn ik  ko t klju
čavničar. Sodeloval je  v odporu 
že od leta 1941 s tov. Pušnik 
Francem  in Silvo Cmok, ki ga je 
pozneje izdala. Zaprt je  bil nekaj 
časa v Trbovljah, nato  prepeljan  
v Celje, k jer je  bil meseca julija 
1942 ustreljen.

OMERZU RUDOLF je  bil rojen 
leta 1912. Po poklicu je  bil čev
ljar. A retiran je bil 17. ju lija  1942, 
zaprt nekaj časa v Trbovljah, na
to  v Celju, k je r je  bil 30. ju lija  
1942 ustreljen  kot talec.

PAVLIČ FRANC je bil ro jen  2.
2. 1905. Šolo je  obiskoval v H rast
niku. Po poklicu je  bil rudniški 
kovač. V času s ta re  Jugoslavije 
je  bili član »Delavske enotnosti«. 
Zaradi izdaje Silve Cmok je  bil
15. 7. 1942 aretiran  in 30. ju lija  
1942 v Celju ustreljen  ko t talec.

PUŠNIK FRANCI, ro jen  5. 9. 
1914 v H rastniku. Zaposlen je  bil 
v steklarni H rastn ik  kot 'brusilec. 
Bil je  član KP. Takoj po prihodu 
okupatorja je  pričel delati v od
poru. Sodeloval je  v m ladinski 
organizaciji. Izdan je  bil od kul- 
turbundovcev. Aretiran s strani 
gestapa ju lija  1942. Po težkem 
m učenju je  bil 2. 10. 1942 ustre

ljen v M ariboru. Njegova žena pa 
je bila izseljena v taborišče.

POTISEK IVAN, rojen 10. 8. 
1908 v Polšniku nad Zagorjem. 
Zaposlen je  bil p ri rudniku 
Hrastnik. Pri njem  iso se sestajali 
prvi aktivisti Pavlič Gvido in Ri
bič Lojze. Izdan in aretiran  je 
bil 16. 7. 1942, zaprt nekaj časa v 
Trbovljah, vklenjen prepeljan v 
m ariborske zapore, k jer so ga po
novno ¡mučili in zasliševali, po 
enem tednu prepeljan nazaj v 
Trbovlje, čez nekaj dni pa so ga 
znova prepeljali v M aribor in ga
2. 10. 1942 ustrelili kot talca. Pred 
sm rtjo  je  napisal poslovilno pis
mo, katerega prepis hrani muzej 
NOB v Hrastniku. Med drugim je 
napisal hčerki1: »Zlatka, bodi prid
na ih  ubogaj svojo novo mamico, 
za ateka pa kliči njega, ki ti reže 
kruhek sedaj«. (Opomba: ni mu 
bila znana usoda njegove žene).

POTISEK SLAVKO, rojen 12.
12. 1912 v Polšniku nad Zagorjem. 
Zaposlen je bil v steklarni H rast
nik. Na svojem delovnem m estu 
je  bil v stalnem  naspro tju  s ta
kratnim i hitlerjanci, poznejšimi 
kulturbundovci. Od prvega dne 
okupacije je bil pod stalnim  nad
zorstvom, a re tiran  s stran i gesta
pa 16. ju lija  1942. Po enomeseč
nem  m učenju v Trbovljah je bil 
odpeljan v Celje in 15. 8. 1942 
ustreljen. Napisal je poslovilno 
pismo, katerega prepis hrani m u
zej NOB v Hrastniku. Napisal je: 
»Odhajam za vedno, a ne zaman.«

POTUŠEK IVAN, rojen 7. 5. 
1918 v Praprotnem  p ri H rastniku.

Zaposlen je  bil v kamnolomu 
»Hauk« nad  Trbovljami. Takoj 
po prihodu okupatorja se je 
vključil v odpoar. Sestajal se je z 
Ribič Alojzem in M linarič Ludvi
kom. Zaradi izdaje je bil are ti
ran  15. 7. 1942, odpeljan v Trbov
lje, nato  v Celje, k je r je  bil 5. 8. 
1942 ustreljen. Starše, b ra te  in  se
stre  so Nemci odpeljali v koncen
tracijska taborišča.

Oče in m ati sta  um rla  v  Aušvi- 
cu.

PUCELJ DRAGO, roj. 4. 7. 1921 
v H rastniku. Zaposlen je  bil p ri 
rudniku Hrastnik. Za NOP je za
čel delati km alu po prihodu oku
p a to rja  z aktivistom  Fricem  Ker
šičem iz Trbovelj. Aretiran 15. 7. 
1942, odpeljan v zapor v Trbovlje, 
od tu  pa  v Celje, k jer je bil za
radi izdaje Silve Cmok 30. 7. 1942 
ustreljen  ko t talec. Mati je  bila 
odpeljana v koncentracijsko ta 
borišče Aušvic.



C DS na
Meseca jun ija  letos je  našo to

varno obiskala skupina strokov
njakov »Steklarskega institu ta  za 
tehnično steklo« iz Prage. Namen 
tega obiska je  bil izm enjati iz
kušnje na strokovnem in organi
zacijskem področju, še posebno 
pa je  tovariše iz Češkoslovaške 
zanimal naš samoupravni sistem. 
Posvetovanja in razgovori so po
tekali v prijateljskem  vzdušju. 
Ob zaključku posvetovanja nas 
je predstavnik tega institu ta dr. 
Dvoržak povabil, da jim  vrnemo 
obisk v Pragi.

Drugo vabilo je  'bilo od pred
stavnikov steklarne »Hermanova 
Hut«, ki so tudi v mesecu juniju  
tega leta obiskali našo tovarno. 
S steklarno Hermanova Hut im a
mo že dalj časa prija te ljske od
nose na področju strokovnih iz
meti j av. Med obema tovarnam a 
je sklenjena pogodba o izmenja
vi izkušenj nekaterih vej steklar
ske stroke.

Za strokovno ekskurzijo si je 
CDS letos izbral obisk steklarne 
Hermanova Hut in vrnitev obi
ska steklarskem u institu tu  za 
tehnično steklo v  Pragi.

V ju tran jih  u rah  20. ju lija smo 
preko Ljubelja krenili p ra ti Če
škoslovaški. Potovali smo z avto
busom SAP in z vodičem, ki nam  
je v zanimivi raziagi orisal zani
mivosti ob naši. poti v češkoslo-

Članice CDS slikane v PLZNU
vanju upoštevamo delo, p ri na
predovanju pa  na  obnašanje p ri 
vaško. Posebno podrobno nam  
je  opisal kraje tistega dela Ko
roške, ki je  pod avtsrijsko ob
lastjo.

Pot nas je  vodila preko Celov
ca, Nizkih Tur, Linza, Plzna do 
k raja  Hermanova Hut, ki je dobi-l 
ime po steklarni. Na cilj smo p ri
speli že po temi. P ri steklarni 
so nas čakali predstavniki te to
varne, med njim i tudi direktor 
tovarne. Najprej smo se z vsemi

B E R I T E
STEKLARJA

obisku pri čeških steklarjih
ček, tako da ismo bili vsi u tru jeni 
od prestopanja tolikih stopnic in 
poti. Pri povratku v stanovanje 
smo se oglasili v gostilni, k je r je 
Hašek pisal »Švejka«. Tu se nam  
je prileglo dobro plzensko pivo, 
ki ga je v tem  času precej steklo 
po naših grlih. Kolektiv institu ta 
za tehnično steklo je  ob prisotno
sti večine svojih članov priredil 
družabni večer, na 'katerem smo 
se poslovili od tovarišev iz inšti
tuta in za vedno nam  bo ostal ta  
lepi večer v spominu.

Naslednje ju tro  smo se odpe
ljali zadovoljni in nasm ejani pro
ti Dunaju. Med potjo  smo imeli 
okvaro na avtobusu, pokvarili so 
se zračni am ortizerji in nas je do 
doma zelo močno treslo. Zaradi 
počasne vožnje smo prispeli na 
Dunaj šele proti večeru in si ga 
ogledali ob nočni razsvetljavi. 
Naslednji dan je bil ogled Duna
ja s krožno vožnjo z avtobusom. 
Tu naim je zopet vodič SAP raz
lagal zanimivosti Dunaja. Popol
dne smo si še ogledali gradič av
strijskih cesar j.^v — Schonbrunn. 
Po gledu gradu  smo se preko Du-

Nato smo se skupaj z vsemi' pred
stavniki tovarne peljali nazaj v 
Plzen, kajti za časa Obiska tovar
ne Hermanova H ut sm o stanova
li v zelo lepo oprem ljenem  hotelu 
znane tovarne »Škoda«. V tem 
hotelu smo večerjali skupaj z go
stitelji i'n obravnavali razna vpra
šanja. Po večerji, k i je bila zelo 
dobra in  obilna, smo utru jen i od 
dolge vožnje okoli polnoči šli 
spat. Naslednji dan nas je  avto
bus po za jtrku  odpeljal na kra
tek ogled svetovno znane Plzen
ske pivovarne, ki še vedno izvaža 
pivo po celem svetu. Vodič te  to
varne nam  je zelo nazorno p ri
kazal celoten potek proizvodnje 
piva. Po ogledu pivovarne smo se 
odpeljali v steklarno Herm anova 
Hut. Skupno s predstavniki n ji
hove tovarne ismo se zbrali v ‘sej
ni sobi tovarne. Po krajšem  go
voru direktorja, !ki je poudaril 
skupne cilje obeh držav ter po
globitev starih  tovariških odno
sov in želje, da se doseže čim 
večji napredek z izmenjavo izku
šenj, je  govoril predsednik naše
ga CDS, tov. Grum Milan. Tudi 
njegove besede so poudarjale 
skupne cilje te r tovariške odno
se. Nato sta  direktor tovarne 
Hermanova Hut in predsednik 
CDS Grum Milan izmenjala sim
bolični darili obeh kolektivov. Po 
slavnostnem delu je bil strokov
ni razgovor in ogled njihove to
varne.

ustvarili z zajezitvijo m anjše re
ke. Tu sm o imeli kosilo in. po
novne razgovore s predstavniki 
tovarne. Ob 5. u ri popoldne smo 
se po jezeru peljali' z majhno 
motorno ladjico. Pot je bila dol
ga 20 k m  in je  vožnja tra ja la  pri
bližno 1 uro. Vzdolž celotne poti 
na obeh pragovih jezera je -bilo 
polno zelo lepih vikend hišic. Na 
končni postaji smo si ogledali jez 
z električno centralo, nato  pa se 
z avtobusom  odpeljali v Plzen. 
V hotelu tovarne »Škoda« smo se 
po tovariškem  večeru, polnem 
prijateljskega in iskrenega vzduš
ja  poslovili od naših gostiteljev. 
Temu večeru je prisostvoval tudi 
dr. Dvoržak, ki nas je naslednji 
dan spremljial v Prago. Večina 
nas je  prišla prvič v Prago. Sta
novali smo v študentskem  nase
lju, ki je zelo lepo urejeno. To
variši z institu ta so nam  dopol
dne pokazali nekatere zanimivo
sti Prage. Po kosilu smo dobili 
vodiča, ki je govoril srbskohrvat- 
sko ‘in mam med vožnjo po Pragi 
opisal veliko zanimivosti, nakar 
smo se odpeljali na Hradžane, 
najzanimivejši del Prage. Tu nam  
je bil pojiasnjen potek gradnje 
tega zgodovinskega spomenika 
Prage. Ogledali smo si vsaik kdti-

Mestna vrata v Pragi

n^jskega Novega mesta, Brucka, 
M aribora odpeljali proti damu. 
Iz avtobusa ;smo izstopili precej 
utrujeni, vendar zadovoljni ob 
vsem tem, k a r smo videli in doži
veli. Tušar Jože

Za ogledom tovarne smo se raz
delili v dve skupini. Ogledali smo 
si lahko vse, k a r nas je zanimalo. 
Ta tovarna im a samo polavtom at
sko in avtom atsko proizvodnjo. 
Polavtomatska proizvodnja obse
ga v glavnem ¡stiskalno steklo, tu 
di v barvi, in diva kliko stro ja  za 
opaln-e ¡stekleničke. Opal topijo v 
kadmi peči z dodatnim  električ
nim kurjenjem . Kvaliteta stiska
nega stekla je zelo dobra, čem ur 
odgovarjajo kvalitetne surovine, 
ki jih uporabljajo  za zmes. Avto
m atska proizvodnja obsega stroj 
H 28 z Eldredom  in avtom ata za 
vsesavanje kaplje, kot naši KS-6 
so delali z dvojniki in je bila 
stroji. Na vsesovainih avtomatih

Motoma ladja na umetnem ježem . Z njo smo se odpeljali na eno
urni izlet

prisrčno pozdravili, nakar so 
nam  predlagali potek obiska za 
naslednji dan. Predlagani dnevni 
red smo z navdušenjem  sprejeli, 
ker je bil zelo lepo pripravljen, 
proizvodnja dobra. Proizvodnja

kozarcev na stro ju  H-28 je  bila 
ob obisku slaba, ker so kozarci 
v razhlajevalni peči pokali.

Po ogledu tovarne so nas pe
ljali na umetno jezero, ki so ga

Udeleženci strokovne ekskurzije slikani v Pragi, v ozadju štu
dentsko naselje



Problem i nagrajevanja po delu
V času, ko posebna kom isija 

p rip rav lja  nov pravilnik o delitvi 
osebnih dohodkov, je  potrebno, 
da pom islim o tudi na nekatere 
m oralne problem e, ki se pojavlja
jo  v zvezi z nagrajevanjem  po de
lu. N agrajevanje za delo, ki ga 
delavec opravlja v podjetju  in 
daje z n jim  svoj osebni prispe
vek, da bi podjetje doseglo svoj 
nam en (proizvodnja stekla, izde
lovanje modelov, skladiščenje 
itd.), sodi med najpom em bnejša 
in najtežje  rešljiva vprašanja pri 
u re jan ju  medsebojnih, takorekoč 
družbenih proizvodnih odnosov. 
O tem, da je  nagrajevanje po de
lu načelo in  da temelji- na med
sebojnih odnosih, ne dvomimo, 
vendar je  treba razmisliti, kako 
je  treba konkretizirati to  načelo 
na ravni podjetja, zlasti na ravni 
posameznega delavca, neposred
nega proizvajalca, ker nas v zve
zi s sprejem anjem  pravilnika ča
ka cela v rsta  odprtih  in  nereše
nih vprašanj in bomo m orali za
nje na jti rešitve, če hočemo, da 
bo sistem  ekonomsko učinkovit 
in da se bodo odnosi v podjetju  
razvijali v zaželjeni smeri. Na
grajevanje po delu ni izčrpano z 
nagrajevanjem  po storilnosti, ker 
je  prvo širše od drugega, vendar 
pa je drugo ena izmed bistvenih 
sestavin nagrajevanja po delu. 
Različna tehnologija -in deloma 
tudi organizacija, ki sta dva fak
to rja  produktivnosti, pogojujeta 
individualno produktivnost; od 
različne posameznikove angažira
nosti pa  je  odvisno (vsekakor pa 
tudi od organizacije dela), ali je 
tehnologija le deloma ali popol
noma -izrabljena. Človek je edino 
resnično gibalo proizvodnje, ker 
še tako izpopolnjena in mogoč
na tehnologija ni drugo kot -sred
stvo človekove dejavnosti. Vse
kakor je učinek človekove dejav
nosti lahko o-b njegovi zainteresi
ranosti in  ustrezajoči tehnologiji 
majh-en ali velik.

Če opazujemo način nagrajeva
n ja  v povezanosti s tehnologijo 
proizvodnega procesa, vidimo, da 
je sistem individualne -stimulaci
je  neprim eren v sistem u množič
ne, serijske -proizvodnje, kadar 
ta  tem elji na sistem u tesne med
sebojne delavne odvisnosti. K jer 
predm et dela prehaja  iz enega 
delovnega m esta na drugo, ni 
smiselno, vzpodbujati delavca A, 
da bi napravi! več ali hitreje, kot 
lahko od njega prevzame delavec 
B. Večja -individualna storilnost 
m oti redni tok proizvodnega -pro
cesa. H itrost dela ponav-adi- ne 
določajo -ljudje, temveč stroji, za
to se z razvojem nagrajevanja po 
količini v svetu sprem inja v na
grajevanje po času. Čas p-rebit na 
delu, postaja hkra ti z vrsto dela, 
d-elovnimi pogoji, ob-s-egu znanja 
in odgovornostjo spet poglavitna 
osnova, n a  kateri tem elji nagra
jevanje. V razvoju pa  je nagraje
vanje po količini prispevalo svoj 
delež k organizacijski izpopolnit
vi in dognanosti proizvodnega 
procesa.

Ker p ri nas lastnina ni sred
stvo za pridobivanje, tem elje od
nosi m ed člani naše družbe pred
vsem na  delu, vendar pa  ne ved
no neposredno na delu, temveč v 
resnici m arsik je na  priznanju, ki 
ga v obliki dohodkov (ali drugih 
oblik nagrajevanja) da družba

svojemu posameznemu članu za 
količino dela, k-i jo je prispeval. 
Problem enakovrednosti med pri
spevkom dela, ki ga j-e družbi- dal 
posameznik, in  med količino pri
znanja (dohodkov, povračil), ki 
ga da družba posamezniku za -p-ri- 
spevano delo, se m i zdi v tej zve
zi najteže rešljivo vprašanje. Me
riti količino dela, ki ga posamez
nik pri-speva družbi, te r  zlasti 
uspešno m eriti kakovost -dela, k-i 
ga daj-e posamezni član družbe, 
to je v številnih prim erih  še ved
no nerešeno vprašanje in  praksa 
se m ora nam esto k natančnim  
merilom -zateči k uporabi čisto 
drugačnih sredstev. Vs-akalkor pa 
nerešeni -tehnični problemi- o-t-ežu- 
žuj-ejo obravnavanje in  zlasti v 
praksi uspešno reševanje družbe
nih  ozi-roma m oralnih aspektov 
nagrajevanja po delu.

delovne organizacije vsebuje raz- 
ra-zlične zahteve, bolj ali manj 
različne položaje, s položaji so še 
vedno združene različne predno
sti (poleg različnih dohodkov so 
še razlike v svobodi akcij-e, v pod
rejan ju  volji drugih, v količini 
kontrole nad svojimi), zato s-i 
ljudje prizadevajo p riti na razna 
delovna m esta, na r-azn-e položaje, 
ki -se jim  zde boljši. Ker je  kandi
datov za boljša, lažja dela več 
kot pa je  takih delovnih m est, je 
seveda pereče vprašanje krite ri
ja  za izbiro ljudi za ta  delovna 
mesta. Boljša dela ali položaji 
(že s samim pojmom so po  nava
di povezani večji dohodki, v-endar 
dohodki niso edino, k ar napravi 
delo boljše) pa seveda ne obs-tojie 
sam o znotraj podjetja, temveč 
jih  najdem o v vseh družbenih in

Lepo urejena restavracija v bližini umetnega jezera

Prva m oralna postavka je  v 
tem, da le na  podlagi svojega in
dividualnega -delovnega prispev
ka lahko posamezen član nekaj 
dobi od družbe. Ekonomsko na
grajevanje za delo j-e pomembna, 
ne pa edina oblika nagrajevanja 
za delo. Pojem nagrajevanja po 
delu vsebuje poleg ekonom skih 
še druge oblike nagrajevanja. 
Različna -delovna mesita postav
ljajo  ljudem , ki na  n jih  delajo, 
ugo-din-e ali neugodne. S truk tura

Praga

stitucijah  in tudi neka institucija  
j-e lahko že sama po sebi boljša 
ali nekaj več -kot druga. (Razlika 
d irek to rja  podjetja  do predsedni
ka občine, do predsednika repub
like). K riteriji za dostopnost 
boljših del so lahko delovni pri
spevki, delovna aktivnost, sposob
nost, -lahko pa so na tem  pod
ročju prisotn i in učinkovito delu
jejo  tudi kaki drugi k riteriji 
(osebne zveze itd.). Če torej le 
p ri ekonomskem nagrajevanju 
upoštevam o delo, p ri napredo
vanju p-a n-a obnašanje pri 
delu tistega, ki napreduje, poza
bimo, potem  ne m orem o govoriti 
o uresničevanju nagrajevanja po 
delu. V takem  prim eru govorimo 
lahko b-o-lj o dvojni ko t eno-tnd 
morali, k-i je  v danem času v ve
ljavi v neki družbi. Če hočemo, 
da bo sistem  nagrajevanja po de
lu učinkovit, m ora biti prisoten 
oa vseh področjih človekove de
javnosti in  človekovih prizade
vanj, ne samo na  finančnem  pod
ročju. Biti m ora celovit, -konkre
tiziran in v veljavi na  v-seh pod
ročjih  družbenega življenja. To 
pa  je  lahko le tedaj, če nagraje
vanje ne pojm ujem o zgolj v eko
nomskem, temveč v širšem  -druž
benem  sm islu in če ta  zajem a 
vse elem ente položaja posamez
nega člana in  vse možnosti, ki jih 
im a na vodjo dana družba in ki 
jih  v odnosu do -svojih članov 
lahko uporablja  za to, da stim u
lira  tako obnašanje, kakršno se 
p ri n jih  želi in od n jih  tudi priča
kuje.

Nesporno -imajo vse sodobne 
družbe vertikalno različne polo
žaje. Gibanje po tej vertikalni 
struk tu ri je  -ena izmed oblik 
družbene mdbilnosti. Opažamo 
jo  lahko v družbi kot celoti, v lo
kalni -skupnosti ali del-ovni orga
nizaciji. Možnost, p riti na višje 
m esto v vertikalni s tru k tu ri druž
be, je lahko po-vezana s človeko
vo -delovno aktivnostjo ali pa s 
kako drugo okoliščino. Po tem, 
na podlagi česa im a -posamezni 
član družbe možnost, -da do-seže 
kakšen položaj,, se m ed seboj lo
čijo družbeni si-st-ami. Ker j e v so
cializmu delo tem eljna vrednota, 
j-e treba težo a li pomen te vred
nosti dosledno izpeljati in  uresni
čevati tu-di n a  družbenem področ
ju. Možnost za vertikalno struk
turo  ostane v takem  prim eru , 
element nagrajevanja po delu, 
postane -povračilo, -ki ga dani si
stem  (podjetje a-li druga skup
nost) lahko nudi svojim članom 
za to, ker je njihovo delovno 
obnašanje takšno, kakršnega si 
želi-. Čimbo-lj vsestransko p-a s-e 
neko obnašanje nagrajuje, tem
bolj postaja v-se -splašilo, postaja 
hkra ti družbena praksa in vred
nota. Če j-e -res delo t-i-sto, na če
m er tem elji naša družba, če je 
delo gibalo njen-eg-a ra-zvoja, po
tem  -naj bo delo tudi edini- m eha
nizem in edini kriterij za distri
bucijo vseh družbenih možnosti, 
ne le ekonomskih.

Drugi m oralni el-e-ment pa vidi
mo v tem, d a  sistem nagrajeva
n ja  po d-elu p ri nas ljudem  ni 
dan od zunaj, temveč so prizade
ti- sami, njegov -subjekt, ga spre
m injajo in dokončno oblikujejo 
v skladu z možnostmi, s. svojimi 
potrebam i in drugim i družbenimi 
pojmovanji. Zato v tem  sistemu 
ni važno le vprašanje, kafcašne so 
m-oralne norm e manjšega, na pri
m er vodilnega d-ela družbe, tem 
več je važno, kakšne so norme 
najširših  družbenih p-lasiti, ker so 
ravno te plasti pritegnjene k od
ločanju in v svoj-ih odločitvah 
uveljavljajo svoja m oralna poj
m ovanja in svoje potrebe kot so 
jih  sam-e spoznale.

Ves položaj p ri delu pa  tudi 
sistem nagrajevanja po naših pri
zadevanjih delavcu nista dana od 
zunaj, am pak lahko delavec sode
luje pri izdelavi sistemov delitve 
in odnosov -v proizvodnji in  dru
god. Neposredni delavec, -ki dela, 
j-e subjekt urej-anja svojiega na
ravnega in  družbenega okolja in 
zato tudi subjekt u re jan ja  eko
nom skega in  družbenega nagraje
vanja. Ta -položaj subjekta seve
da ni diferenciran, je v praksi 
lahko odvisen od delovnih -pri
spevkov ali od kakih drugih člo
vekovih značilnosti. Ravno tej 
aktivni vlogi rezultatov dela vseh, 
k-i deliaj-o, p a  v pra-k-sii ne posve
čamo dovolj pozornosti, n i dovolj 
zagotovljeno, da bi aktivna vloga 
res prišla  do veljave; konkretne 
in  včasih konfliktne m oralne 
predstave ljudi, ki -skupaj delajo, 
glede količine dohodkov, k-i naj 
pripadajo tem  ah  onim, ne pri
dejo enakopravno do izraza; ti-s-ti, 
k i lahko sprejem ajo  odločitve, 
jih  vedno -sprejemajo sebi v prkf 
in v škddo onih, ki p ri sprejem a
n ju  dejansko ne sodelujejo.

(Nadalj. v naslednji številki)



I N V A L I D S K O
Pred dnevi so se steklarja iz 

notranjega obrata poslovili od 
svojega dolgoletnega sodelavca 
tov. KOVAČ Janeza, roj. 18. 8. 
1912, ki je bil invalidsko upoko
jen. Janez izhaja iz rudarske d ru 
žine. Njegova prva zaposlitev je 
bila v njegovem rojstnem  kraju  
— Zagorju. Samo trina jst le t m u 
je  bilo, ko je  20. 7. 1925 prvič pri

jel za delo v tam kajošji steklarni.
30. 6. 1928 pa je  tak ratn i lastnik 
Abel zaradi finančnih težav in  na 
pritisk rudniške uprave v Zagor
ju  tovarno zaprl. Večina steklar
jev se je potem  preselila v H rast
nik, Rogaško Slatino .in Paraoin. 
Med njim i ie bil tudi Kovač, ki 
se je zaposli 25. 11. 1928 v H rast
niku, tu  je delal vse do leta 1938. 
Nekaj mesecev za tem  ga vidimo 
na delu v Paračinu, tu  se ie po
ročil itn živel vse do leta 1941. V 
tem letu se j,e večina steklarjev 
iz Paračina izselila nazaj v H rast
nik, na žalost pa niso vsi dobili 
dela, med njim i je  bil tudi Kovač 
Janez, ki je m oral na  delo v Ober- 
dorf v Avstrijo. Eno leto je  delal 
v Oberdorfu, nato  se je  vrnil v 
Hrastnik, že po dveh mesecih pa 
je bil izgnan na delo v Essen v 
Nemčiji. Ko je prišel ju lija 1944 
na dopust, se ni več vrnil v 
Essen, odšel je v  partizane kot 
večina zavednih Slovencev.

Janez je bil delaven tudi na kul- 
tum o-prosvetnem  področju, saj

U P O K O J E N I
je  bil že v ran i mladosti član kul
turnega društva »Vesna« v Zagor
ju, v Paračinu član Cankarjevega 
društva, v H rastniku pa je delo
val p ri Svobodi II v pevskem od
seku.

Med svojimi sodelavci je bil 
zelo priljubljen, izučil pa je tudi 
večje število mladih steklarjev, 
od katerih  so že mnogi tudi sami 
brigadirji. Ko odhaja v zasluženi 
pokoj, m u želi uredniški odbor 
še mnogo srečnih in zdravih let 
v krogu svojih dragih.

Dne 31. 7. 1967 je odšel v inva
lidski pokoj tov. FRANKOVI Č 
Pavel, roj. 21. 3. 1927. Pavel izhaja 
iz stare .steklarske družine. Po 
končani osnovni šoli se je zapo
slil v steklarni H rastn ik  10. 4. 
1941. Poklic steklarja ga je  ve
selil, zato je tudi njegovo napre
dovanje bilo hitro, saj je  že leta 
1950 bil nam estnik brigadir ja. Ker 
je bil dober steklar pihalec, je 
delal v delavnicah, ki iso delale 
naitežie in  naibolj zahtevne stek
lene izdelke. Verjetno je  prav ta 
težina dela tako h itro  zrahljala 
njegovo zdravje, da je m oral še 
razm erom a mlad v poboj. Kljub 
bolezni pa  še vedno sodeluje pri 
godbi na pihala Svobode II. Je

eden od najbolj discipliniranih 
godbenikov.

Pavlu želi uredniški odbor in 
njegovi sodelavci predvsem  to, da 
bi se m u zdravje čim bolj izbolj
šalo.

Stojijo od leve proti desni: Oplotnik, Kolar, Pilih, Milič, Gornik, 
Mlakar, čepijo: Stiher, Bratuša, Pufler, trener Kralj in Sovdat

Z e n sk i r o k o m e tn i  k lu b  „STEKLAR“
v re p u » !

Ženski rokom etni klub »Stek
lar« bo po sklepu Republiške ro
kometne zveze v ¡sezoni 1967/68 
nastopal v republiški ženski ro
kometni ligi, in to zaradi odstopa 
ženskega rokometnega kluba 
»Kaper«.

Upravni odbor RK »Steklar« je 
sprejel pogoje in na osnovi nuj
nosti razvoja ženskega športa v 
našem kolektivu sprejeli sklep o 
sodelovanju ženske ekipe RK 
»Steklar« v republiški ligi.

Liga se bo pričela že 3. septem
bra 1967, kar predstavlja velik 
hendikep za ekipo, ki se ni teme
ljito pripravljala, ker nismo ra
čunali na  tekmovanje na republi
ški ravni. K ljub tem u pa računa
mo, da se bo dosegla zadovoljiva 
form a v prvih kolih, kar zagotav
ljajo igralke same. Doslej je 
vključenih v klub že 17 igralk, ra
čunamo pa, da se jih  bo vključilo 
še nekaj, tako da bomo im eli do
volj kadra za redno nastopanje v 
republiški ligi.

Trenutno računam o na nasled
nje igralke: Pufler D., Pufler M., 
Kolar, Gornik, Oplotnik, Milič, 
Pilih D., Mlakar, Traunšek, Bra
tuša, Paradiž, Sovdat, Štiher, Če
pin, Laznik, K urent in Pilih Z.

Razpored tekm ovanja pa je na
slednji:
1. kolo: Steklar — Selca
2. kolo: Slovan —• Steklar
3. kolo: Steklar —■ Brežice
4. kolo: Steklar — Storžič
5. kolo: Piran —• Steklar
6. kolo: Steklar — Kranj
7. kolo: M. Sobota — Steklar
8. kolo: Steklar — Branik
9. kolo: Olimpija — Steklar

Igralke že redno trenirajo  pod
vodstvom trenerja  K ralja Borisa, 
katerem u smo pred pričetkom  
tekmovanja zastavili naslednja 
vprašanja:

GLEDE NA TO, DA STE BILI 
PRECEJ POZNO OBVEŠČENI O 
SODELOVANJU ŽENSKE EKI
PE »STEKLAR« V REPUBLIŠKI 
LIGI IN  DA JE OSTALO MALO 
ČASA ZA PRIPRAVE, KAKŠNE 
USPEHE PRIČAKUJETE V JE
SENSKEM DELU TEKMOVA
NJA?

Zelo težko je za sedaj dati ka
kršnokoli prognozo. Res pa  je, da 
smo bili presenečeni nad odločit
vijo Rokometne zveze Slovenije, 
da naša ekipa tekm uje na  naj
višjem republiškem  rangu.

Glede na zelo k ra tek  rok pri
prav, čeprav je  predvideno vsa
kodnevno treniranje, ekipa ne bo 
dosegla do I. kola zadovoljivo 
formo. Poleg tega pa  še to, kar 
je razvidno iz razporeda tekmo
vanja, da  nam  sreča ni bila na
klonjena, saj se bomo že v prvih 
treh kolih ¡srečali z najm očnejši 
mi nasprotniki, k jer res ne mo
remo računati na  točke.

Glede na  to  bo m orala ekipa v 
jesenskem delu tekm ovanja pre
iti »ognjeni ligaški krst«, kar bo 
zahletallo maksim alno m ero tru
da vseh igralk, rezultati pa vse
eno še ne bodo »blesteči«.

ALI BO KLUB Z DOSEDANJI
MI KADRI LAHKO USPEŠNO 
TEKMOVAL V REPUBLIŠKI 
ŽENSKI ROKOMETNI LIGI?

Zaenkrat smo na priprave po
klicali 17 igralk. Pom anjkanje iz
kušenj in ¡splošne fizične kulture

s k l  l i g i
nekaterih m ladih debitantk 
zm anjšuje to število na 10, k i so 
sposobne za ta  rang tekmovanja, 
le-ite*pa bodo nosile glavno bre
me. Najizkušnejše med njimi so 
M lakarjeva (slovenska reprezen- 
tativka), Gornikova (kapitan) in 
Sovdatova. Mnogo pa pričakujem  
od m ladih in to Bratuševe, Ko
larjeve, Pilih D. in novinke Traun- 
škove.

Ždi tekmujemo samo z enim 
vratarjem , kar predstavlja velik 
hendikep. V ratarka Pufler Dra
gica je  bila proglašena za naj
boljšo rokometašico v Paračinu.

Naša želja je, da pritegnemo v 
klub čim več igralk, tako da bi 
potem masovnost dala potrebno 
kvaliteto.

KAKO POTEKAJO PRIPRAVE 
VAŠIH ROKOMETAŠIC?

S pripravam i smo v zamudi. 
Treningi so vsak dan in so zelo 
naporni, ker poskušamo nado
knaditi zamujeno. Težave so tudi 
v tem, ker m oramo zaradi neka
terih igralk vaditi osnove roko
meta. Enako pa ne moremo do 
pričetka tekmovanja odigrati no
bene trening tekme, k er v Za
savju ni ženske rokomenitne eki
pe. Verjetno bomo prisiljeni od
igrati nekaj nenavadnih srečanj 
med žensko in mladinsko moško 
ekipo.

KAJ PRIČAKUJETE OD ORGA
NOV UPRAVLJANJA V KOLEK
TIVU O PODPORI RAZVOJA 
ŽENSKEGA ROKOMETA?

Ženska ekipa Steklarne je že 2 
leti nastopala na DS1PSJ in  tudi 
dosegala lepe uspehe. Sprva smo 
mislili samo na rekreacijo, ven
dar smo km alu ugotovili, da smo 
nevede zbrali solidno žensko eki
po.

V Steklarni je zaposlenih nad 
800 žensk. Ni dvoma, da jim  je  
potrebno nuditi možnosti zabave 
m afirm acije ¡tudi na  športnem  
polju. Naš nam en je, da klub de
luje tako, da omogoči vsem mož
nost, da ¡se vsaj rekreacij siko za
nim a za rokomet.

Občinska zveza za ¡telesno kul
turo  nim a dovolj sredstev, da fi
nancira ne samo rokomet, tem 
več nobene ženske športne aktiv
nosti v H rastniku. Torej je  ostala 
edina ¡solucija, če želimo imeti 
ženski šport v Hrastniku, da se 
financiram o sami. Ker pa naš ko
lektiv plačuje 0,03 % od _ svojih 
plač za šport in kulturo in nam 
iz teh  sredstev nihče ne more da
ti n iti ficka za razvoj ženskega 
športa, bomo pač prisiljeni dej 
teh sredstev vročiti že v kolekti
vu. Seveda je  potrebno o tem še 
razpravljati v organih upravlja
nja. To so samo moje mašili in 
želje, verjam em  pa, da bomo na
leteli na polno ¡razumevanje, ker 
smo lahko ponosni, da smo v 
steklarni pionirii ženskega špor
ta  lin še na  takšni ravni.

KAKŠNI SO CTLTI VAŠE EK I
PE V SEZONI 1967/68?

Eventualni neusnehi v prvi se
zoni nam  ne smejo vzeti h rabro 
sti. O prognozi ne želim govoriti, 
cilj pa nam  je, da si pridobimo 
izkušnje, utrdim o psihofizične 
moči ekipe in  seveda v prvi vrsti, 
da se za vsako ceno obdržimo v

(Nadaljevanje na 10. strani)



Nagradna hrižanha

Za pravilno rešitev križanke 
razpisujem o pet nagrad:

1. nagrada: 20 N-din
2. nagrada: 15 N-din
3. do 5. nagrada po 10 N-din.
Izrezek z vpisano rešitvijo

pošljite na naslov: Uredništvo 
»Steklarja« H rastnik. Na pisem 
ski ovitek napišite NAGRADNA 
KRIŽANKA. Pri žrebanju bomo 
upoštevali vse rešitve, ki bodo v 
uredništvu do sobote, 23. 9. 1967.

NAGRAJENI
REŠEVALCI

Za zadnjo križanko smo p re je
li 45 rešitev. Žreb je razdelil na
grade takole:

1. nagrada (20 N-din): Majcen
Anka

Anka
2. nagrada (15 N-din): Veršak 

Dora
3. do 5. nagrado (po 10 N-din) 

prejm ejo: Grčar Karli, Radej 
Stanko II in Radej Lidija.

Rešitev iz prejšnje 
križanke

Vodoravno: buba, ikozaeder, 
At, stan, nadaljevanje, šipe, arij, 
ebonit, moč, rele, Kerima, šota, 
vlačilec, tlaka, užitek, Aare, moa, 
nasevek, R(osanda) S (ajko), ko-

lesarka, ironija, ata, Buzet, mo
čeril, rt, žoga, -koisimik, sanje, 
dvom, spisek, oist, Adam, ikra, 
J(opis) S (trita r) , Dali, iva, Neal, 
Gaetano,. Nin, lan, Iran, umoritev, 
Nd, Poljane, klorat, gavota, Aksa
kov, Parana, eremit.

(D. K.)

ŽENSKI ROKOMETNI KLUB
»STEKLAR« V REPUBLIŠKI 

LIGI
(Nadaljevanje z 9. strani) 

razredu najboljših. Svoj vzpon 
pričakujem o spomladi.

V erjam em  tudi v našo publiko. 
To, kar so priredili v Paračinu, 
se ne da opisati. Upam, da bo 
prav publika največ pomagala 
pri uresničevanju dolgoletnih že
lja, da ena izmed naših ekip so
deluje v najvišjem  rangu republi
škega tekm ovanja.

Najin razgovor je prekinil pri
četek treninga in ko sem  zapu
ščal igrišče, se m i je  nehote vri
nila misel: Lahko smo ponosni, 
da im am o v H rastn iku tako za
grizene in  požrtvovalne entuzija- 
ste za razvoj rokometa.

MENJAVA GENERACIJE
Preddopustnik: »Ja Pepe, kaj si 

pa tako zbegan?!«
Pepe: »Ja, kaj pa ne bi bil, če 

mi je Vrsar ves denar vzel!«

| f
Planinke, planinci in ljubitelji planin!

Po zaključku letnih dopustov se je naše društvo ponovno 
lotilo rednega dela v skrbi za svoje članstvo. Mnogo je  še 
sklepov, katere je  sprejel redni1 letni občni zbor, ki pa še 
niso izvršeni, zato organiziram o v mesecu septem bru na
slednje prireditve, izlete in delovne alkcije:

1. pripravljam o avtobusne izlete na Krvavec in Veliko 
Planino, cena 22 N-din;

2. organiziram o dvodnevni izlet na  Grossglockner in v 
Italijo, cena 22 N-din;

3. od 10. do 17. septem bra organiziram o planinski teden 
s predavanji vrhunskih planincev in alpinistov, gorsko oce
njevalno vožnjo v Gore in ob zaključku prirejam o bogat 
srečolov in planinsko rajanje;

4. s 1. 9. zam enjuiem o oskrbnika doma, s čemer želimo 
nuditi obiskovalcem dom a dobro in ceneno oskrbo;

5. pristopam o k Obnovi vodovoda in ureditvi spodniih 
prostorov doma. ki nai nudijo  p rije tno  okolje predvsem 
sm učarjem  in zimskim izletnikom.

6. zaključujem o akcijo za razširitev članstva in naroč
nikov PV.

Vse člane in nečlane društva prosimo, da zasleduiejo 
društvene obiave preko lepakov, k je r boste obveščeni o toč
nih datum ih organiziranih prireditev in izletov. Vse podrob
nosti lahko dobite tud i pri društvenih poverjenikih (Žlindra 
Oto. Maicen Jože. Kastelic Jože), ki bodo tudi sprejem ali 
prijave za izlete in članarino.

Pričakniom o vašega sodelovanja in s tem  pomoči k 
uresničitvi društvenega p lana dela.

Planinsko društvo 
Dol p ri H rastniku


